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J. Mező Éva  
főszerkesztő

Sem a covid, sem a háborús válság az egekbe 
szökő energiaárakkal, az ellátási lánc problé-
máival nem tudta legyűrni a K-Messe erejét, 
bár voltak, akik kételkedtek ebben. A több mint 
háromezer kiállító 60 országból demonstrálta: 
a 70 éves K – különösen most, a járvány okozta 
változások után és a nehéz világgazdasági hely-
zetben – tud eligazítást, fókuszt, információt és 
tudást adni korunk aktuális kihívásaira. Óriási 
szükség van a személyes eszmecserére akkor 
is, amikor a műanyagipar a körforgásos gazda-
ság felé vezető átalakulás kellős közepén tart.

Az európai vállalatok ezúttal is különösen jól 
képviseltették magukat a szakvásáron, Né met-
ország mellett mindenekelőtt Olasz  országból, 
Ausztriából, Törökországból, Hollandiából, 
Svájcból és Franciaországból, valamint az 
USA-ból érkeztek nagy számmal kiállítók. A K  
ugyanakkor egyértelműen tükrözte már a világ-
piaci változásokat: erősen megugrott az ázsiai 
kiállítók és látogatók száma, különösen Kí- 
na, Tajvan, India, Dél-Korea, Japán piacaira kell 
mostantól kiemelten figyelni.

A látottakon kívül az is haszna a találkozók-
nak, hogy globális statisztikák készülnek, bizo-
nyítván, hogy a polimerek nélkülözhetetlenül 
jelen vannak életünk szinte minden területén. 
2021-ben 390,7 millió tonna műanyagot állí-
tottak elő világszerte, ebből 352,3 millió ton-
nát fosszilis nyersanyagból, 32,5 millió tonnát 
újrahasznosított műanyagból és 5,9 millió ton-
nát bioalapú műanyagból. Európai alkalmazási 
területet tekintve – a PlasticsEurope 2021-es 
adatai szerint – továbbra is a csomagolóipar 
vezet legnagyobb részesedéssel, 39 százalék 
körüli felhasználással, a második helyen áll 
az építőipar 21 százalékkal, a harmadik helyen 
pedig az autóipar, közel 9 százalékkal.

A K legnagyobb kiállítói csoportjának számító  
gép- és berendezésszállítók jelenlegi helyzete 

megnyugtatóan stabil, az elmúlt években to- 
vábbra is folyamatos emelkedést mutat. A mű- 
anyag- és gumiipari gépek gyártási értéke 
2021-ben elérte a 38,6 milliárd eurót világ-
szerte, 2020-ban ez az érték 34,2 milliárd euró 
volt. A termelési értéket tekintve 2021-ben a 
műanyag- és gumiipari gépgyártás vezető or-
szága Kína volt 35 százalékos részesedéssel, 
ezt követi Németország 19,6 százalékkal, majd 
Olaszország 7,1 százalékkal. A világkereskede-
lemben a 22 százalékos részesedéssel rendelke-
ző német gépipar közvetlenül az új exportbajnok 
Kína mögött áll (23,9 százalék), Japán 9,1 száza-
lékkal és Olaszország 8,6 százalékkal követi őket. 

A K 2022 idén is több fórumon kiemelten 
foglalkozott a körforgásos gazdasággal, a klí-
mavédelemmel és a digitalizációval, vissza-
utasítva azokat a szakmaiatlan támadásokat, 
amelyek az iparágat az elmúlt időszakban ér-
ték. Számos rendezvény bizonyította a K szlo- 
genjét az iparág felelősségvállalásáról, hogy a 
jövőben a műanyag nem a problémát jelenti, 
hanem a megoldás része lesz majd.

A POLIMEREK elkövetkezendő lapszámaiban 
igyekszünk mi is a K 2022 minél több területé-
ről beszámolni, most mindenekelőtt egy interjút 
olvashatnak Szilágyi Gergő Péter düsseldorfi 
főkonzullal a német-magyar gazdasági kapcso-
latok alakulásáról, illetve több kiállító legújabb 
fejlesztését is bemutatjuk. Elkészült ezen túl 
Az energiahelyzet hatásai a hazai műanyagiparra 
című elemzésünk, az MMSZ szeptemberben 
kiadott kérdőíves felmérésének eredménye, 
amelynek segítségével több ígéretes miniszté- 
riumi tárgyaláson van túl a Szövetség elnöksé- 
gének energetikai munkabizottsága, de közzé-
tesszük azokat a friss pályázatokat és lehető-
ségeket is, amelyekkel a kormány az energia-
intenzív szakág vállalatait támogatja. 

Olvassanak most is minket! Érdemes.

A K 2022 MÁR A JÖVŐT MUTATTA
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GAZDASÁGAKTUÁLISAKTUÁLIS

LETETTÉK A NYÍREGYHÁZI  
SZEPARÁTORFÓLIA GYÁR ALAPKÖVÉT

Letették az alapkövét az év harmadik legnagyobb magyarországi beru-
házásának, amelynek keretében 300 milliárd forint értékben épít üze-
met a dél-koreai W-Scope Nyíregyházán. Szijjártó Péter külgazdasági 
és külügyminiszter arról számolt be az alapkőletételi ünnepségen, hogy 
a dél-koreai W-Scope hazánkban nyitja meg az első európai üzemét, 
amelyben évente 1,2 milliárd négyzetméternyi elektromos autók akku-
mulátorához használt szeparátorfóliát fognak előállítani, és ezzel 1200 
új munkahely jön létre Nyíregyházán. Hozzátette: a beruházáshoz nyúj-
tott állami támogatás mértékét az Európai Bizottság előtt zajló notifiká-
ciós folyamat lezárását követően hozzák majd nyilvánosságra.

A miniszter üdvözölte, hogy hazánkban idén is megdőlt a beruházási 
rekord, ami annak köszönhető, hogy Magyarország a legnagyobb nyugati 
és a legerősebb keleti cégek találkozási pontjává vált a legmeghatáro-
zóbb világgazdasági folyamatban, az autóipari forradalomban. Rámuta-
tott, hogy Németországon és Kínán kívül egyedül Magyarországon van 
mind a három prémium német autómárkának gyártóbázisa, miközben 
hazánk jelenleg a világ harmadik legnagyobb akkumulátorgyártó kapa-
citásával rendelkezik, míg az exportban a ranglista ötödik helyén áll.

Fontosnak nevezte, hogy a dél-koreai vállalatok mára a harmadik 
legnagyobb beruházói közösséget alkotják az országban, valamint 
2019-ben és 2021-ben is a kelet-ázsiai országból érkezett a legtöbb 
beruházás. A kétoldalú kereskedelmi forgalom tavaly érte el először 
az ötmilliárd dollárt, és ezzel rekordot döntött, ráadásul a volumene 
idén további 17 százalékkal bővült, így újabb éves csúcs várható. Mint 
mondta, ez is mutatja, hogy rendkívül sikeres a keleti nyitás stratégiája, 
ahogyan az is, hogy 2010 óta 49 százalékkal nőtt Magyarország keres-
kedelmi forgalma a tőle keletre eső világgal.

MTI

ÉVSZÁZADOS KIHÍVÁSOK 
ELŐTT ÁLL A JÁRMŰIPAR
Olyan kihívások előtt áll az autóipar, mint 100 
évvel ezelőtt, amikor az automobilitás elindult 
– jelentette ki Palkovics László technológiai és 
ipari miniszter Dunaújvárosban, A jelen és jövő 
közlekedése okosan címmel rendezett konferen-
cián. Felhívta a figyelmet arra, hogy többféle jövő 
körvonalazódik az autózásban. A legnagyobb kihí-
vás szerinte, hogy az EU 2035-re szeretné, ha az 
autógyártás zéró karbon-kibocsátású lenne, de ez 
nem egyértelműen a villannyal hajtott autók gyár-
tását jelenti kizárólag, mivel a jogszabály megen-
gedi a karbonneutrális üzemanyagokkal, vagyis 
hidrogénnel vagy szintetikus üzemanyaggal haj-
tott járművek gyártását is.

A miniszter a megoldandó feladatok közé sorol-
ta a zéró kibocsátás mellett a fenntarthatóságot, 
a megújuló üzemanyagok területét, a technoló-
giai- és versenyképességi kihívásokat, valamint 
a változó fogyasztói szokásokat, miközben hábo-
rú és vírushelyzet is nehezíti a célok elérését. 
Hangsúlyozta, hogy a modern autóiparban kiemel-
kedő szerepe lesz az akkumulátornak, és annak 
gyártásában Magyarország nagyon jól áll, hiszen 
Európában itt van a legnagyobb akkumulátorgyár-
tó kapacitás, és a kínai CATL debreceni gyárának 
bejelentésével ez még sokáig így is lesz.

MTI

NAGYOT BŐVÍT MAGYARORSZÁGON A LEGO
Lezárult a nyíregyházi Lego gyár kapacitás-növelésének első 
fázisa, amely jelenleg hazánk egyik legjelentősebb folyamat-
ban lévő beruházása. A most tető alá került, összesen 72000 
négyzetméternyi új létesítményeknek köszönhetően az üzem 
fröccsöntő kapacitása 50 százalékkal, csomagolási kapaci-
tása pedig 25 százalékkal növekszik majd. A dán játékgyártó 
vállalat mintegy 53 milliárd forintos befektetésével legalább 
250 új munkahelyet hoz létre a régióban – derül ki a cég köz-
leményéből.

A nyíregyházi telephely 2014-ben kezdte meg működését 
120000 négyzetméteres termelési területtel, amelyet később 
160000 négyzetméterre növelt. Jelenleg több mint 3100 dol-
gozót foglalkoztat, és a gyártás teljes folyamatát lefedi az 
alapanyagtól egészen a késztermékig. A most zajló beruhá-
zás során a gyártóterület további 50 százalékkal növekszik, 
ahol a 386 új fröccsöntő gép mellett új csomagoló sorok is 
helyet kapnak, valamint – többek között – manuális raktárt és 
adminisztrációs épületeket is kialakítanak. Az épületek váza 

mára elkészült, a belső terek kialakítása és a technológia te-
lepítése elkezdődött. A tervek szerint az új gyáregység 2023-
ra készül el teljesen.

A Lego Csoport hazai gyára a világ öt Lego gyárának egyike, 
hazánkon kívül jelenleg Dániában, Csehországban, Mexikóban 
és Kínában folyik termelés, de a tervek szerint 2025-ig továb-
bi két új gyártóhely is épül az Amerikai Egyesült Államokban 
és Vietnámban. A vállalat törekszik arra, hogy gyártóegysé-
gei a legnagyobb felvevőpiacokhoz közel működjenek, rész-
ben fenntarthatósági szempontok miatt. A Lego Csoport célul 
tűzte ki, hogy 2032-re 37 százalékkal csökkenti gyártórészle-
geinek szén-dioxid-kibocsátását, ennek jegyében a cég nyír-
egyházi gyára mellé nagyméretű napelemparkot telepített.  
A megújuló energia mellett a termékek esetében és a cso-
magolásnál is cél a fenntartható alapanyagokra való átállás.  
A jelenlegi tervek szerint a dobozokban található műanyag 
csomagolás helyett 2025-ig papírzacskóra áll át a vállalat.

PORTFOLIO

AKTUÁLIS
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A Parlament által 2021. februárjában elfogadott, a hulladékgaz-
dálkodás számos területét szabályozó törvény alapján hazánk 
is bevezeti a sok európai országban már alkalmazott visszavál-
tási díjat az egyszer használatos italcsomagolásokra. Ezek kö-
rébe tartoznak az üveg és PET palackok, valamint az alumínium 
dobozok. A csomagolóanyagok pontos körét, valamint a részlet-
szabályozásokat a törvényt követő kormányrendelet határozza 
majd meg.

Az egyszer használatos italcsomagolások Magyarországon 
2024. január 1-jétől lesznek visszaválthatóak, a betétdíj beve-
zetés szabályain a Kormány jelenleg is dolgozik. A visszaváltá-
si rendszer keretfeltételeit a fent említett törvény szabályozza, 
amely részletezi, hogy a visszaváltási díjas rendszert koncesz-
sziós társaság fogja működtetni, beleértve a kapcsolódó kom-
munikációt, a pénzügyi koordinációt és elszámolást, a jelentés-
tételi rendszer működtetését, a hulladék gyűjtését, elszállítását, 
előkezelését, kereskedelmét és kezelésre történő átadását.  
A társaság az elszámolóházon keresztül szedi be a gyártóktól 
a rendszer felállításához szükséges csatlakozási és a működ-
tetést fedező szolgáltatási díjat, valamint az egyutasok vissza-
váltási díját is. Feladata az automaták és kézi berendezések be-
szerzése, telepítése, üzemeltetése is. 

A Magyar Állam által kiírt hulladékgazdálkodási koncessziós 
pályázatot a MOL Nyrt. nyerte el 2022 júliusában, így 2023. július 
1-jét követően 35 évig a társaság végezheti az évi közel 5 millió 
tonna magyarországi települési szilárdhulladék begyűjtését és 
gondoskodik annak kezeléséről, valamint megvalósítja a kap-
csolódó beruházásokat. A rendszer első ütemében 2023. július 
1-től indul a tesztüzem, az egyutas műanyag- és üvegpalackok, 
valamint a fém italdobozok országos szintű visszaváltását 2024. 
január 1-től kell biztosítani. Ezt követően kerül megvalósításra a 
társított, rétegzett italkarton csomagolások és a használt sütő-
olaj visszavétele.

Az egyszer használatos műanyag termékekre (SUP) vonat-
kozó irányelv kimondja, hogy 2025-re a műanyag italpalackok 
77%-át, 2029-re 90%-át vissza kell gyűjteni. A kereskedelmi 
forgalomba kerülő PET palackoknak 2025-től 25%-ban, 2030-
tól 30%-ban másodnyersanyagból kell készülni. Magyarorszá-
gon legalább másfél milliárd PET palackot hoznak forgalomba 
évente, ennek 70 százalékát soha nem hasznosítják újra, ezek 
szemétlerakókban, hulladékégetőkben, rosszabb esetben a fo-
lyókban vagy az erdeinkben végzik. Hasonlóan rosszak a hasz-
nosítási arányok a drága, valamint nagy energia- és nyersanyag-
igényű aludobozoknál is.

A KÖTELEZŐ VISSZAVÁLTÁSI RENDSZER  
HAZAI MEGVALÓSÍTÁSA

Az ALBIS által kínált újrahasznosított és 

bio-alapú műanyagok bármilyen 

felhasználási területet segítenek 

környezetbarátabbá, zöldebbé és 

fenntarthatóbbá tenni – mindezt kiváló 

minőségben. Partnereinkkel közösen 

erősítjük a körforgásos gazdasági 

rendszert „circular economy”, elősegítjük 

erőforrásaink megőrzését, csökkentve 

termékeink ökológiai lábnyomát. 

Számos termékünk PA6/PA66 anyagok 

kiváltására is alkalmas.

Fejlesszük együtt egyéni megoldásinkat az Ön 

igényei szerint! További információkért 

keresse ALBIS kapcsolattartóját!

ALBIS PLASTIC Kereskedelmi Kft. 

albishungary@albis.com

www.albis.com

We combine 
sustainability 
with quality
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NEUMANN JÁNOS EGYETEM, GAMF KAR,  
INNOVATÍV ANYAGOK ÉS JÁRMŰVEK TANSZÉK 

Idén is csatlakozott a Neumann János Egyetem a Kutatók Éj- 
sza kája programsorozathoz. Az évről-évre egyre nagyobb 
érdeklődésnek örvendő rendezvény keretén belül színes 
programokkal mutatta be tevékenységi körének jelentős 
mozzanatait a GAMF Műszaki és Informatikai Kar, a Kerté-
szeti és Vidékfejlesztési Kar, valamint az egyetem Köny vtár 
és Információs Központja.  Az Innovatív Anyagok és Járművek 
Tanszék is részt vett a rendezvényen, ahol szórakoztató, ins-
piráló előadásokon, kísérleteken, laborbejárásokon és játékos 
programokon keresztül minden korosztály megismerkedhe-
tett a Tanszék kutatási eredményeivel.

BUDAPESTI MŰSZAKI EGYETEM,  
GÉPÉSZMÉRNÖKI KAR,  
POLIMERTECHNIKA TANSZÉK 

A BME Polimertechnika Tanszék 2022-ben két különálló 
programmal vett részt a Kutatók Éjszakája rendezvényso-
rozatban. A Mikroszkóp-Mikroszál című program keretében 
a látogatók megtapasztalhatták, hogy a mesterséges szálak 
milyen erősek önmagukban is, valamint betekintést nyerhet-
tek a mikroszkópia világába egy elektronmikroszkóp bemu-
tatásán keresztül. A Mi lesz, ha már nem lesz című esemény 
során pedig megismerkedhettek a gumikeverékek előállítási 
módszereivel. Mindezek mellett bemutatták a szervezők a 
gumik anyagában történő újrahasznosítási lehetőségeit a 
körforgásos gazdaság tükrében. A látogatók átfogó képet 
kaphattak a műanyagiparban használatos anyagokról, eljárá-
sokról és az aktuális kutatási irányokról is.

BAY ZOLTÁN KUTATÓKÖZPONT

A Bay Zoltán Kutatóközpont Kutatók Éjszakája programsoro-
zatán több mint 1100 látogató vett részt. Budapesten kiemelt 
program volt a TK Polimer Kerekasztal beszélgetés, ahol 
a fenntarthatóság és a műanyagok témakörében hallgat-
hattak az érdeklődők beszélgetést. Népszerű volt a kémiai 
szabaduló szoba, a kémia óra, a Bay Beauty sátor és a nap-
záró lézershow is. A miskolci telephelyen VR the champions 
jelige alatt a látogatók részesei lehettek a virtuális valóság 
sokszínű programjainak. A szegedi intézetben a Legyél Te is 
drónpilóta és az Enni vagy nem enni: avagy az élelmiszerrom-
lást okozó mikróbák nyomában elnevezésű programok voltak 
a leglátogatottabbak.

A Kutatók Éjszakája egy Európa-szerte megrendezett 
eseménysorozat a tudomány és a kutatói életpálya nép-
szerűsítésére. Idén is szeptember utolsó hétvégéjén lehe-
tett bepillantani a különböző tudományterületek titkaiba. 

Az Európai Unió Bizottságának Marie Skłodowska-Curie 
Akciói által kezdeményezett rendezvény legfontosabb cél-
ja, hogy a kutatók és fejlesztők sokszínű munkája vonzóvá 
váljon a fiatalok számára – fiúknak és lányoknak egyaránt.

TUDOMÁNY MINDENKINEK – KUTATÓK ÉJSZAKÁJA 2022
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a Spirit of Partnership

ULTRAPOLYMERS KFT. |2890 TATA, AGOSTYÁNI ÚT 25. |               +36-34-487-213  |          ask.hu@ultrapolymers.com

Poliolefinek, műszaki műanyagok, specialitások, és 

műszaki segítség az anyagkiválasztástól a feldolgozásig 

Magyarország szakértő disztribútorától!

Szintetikus gumik

Tegye lehetővé, hogy minél több munkatársa is  
olvashassa, megrendelései mellé kedvezményt adunk!

A POLIMEREK 2022. évi számai az MMSZ Lapkiadó Kft.-től 
rendelhetők meg az iroda@huplast.hu e-mail-címen.

 Egész éves előfizetés 28 000 Ft + ÁFA.

Kedvezmények további példányok esetén: 3-5 példánynál 
10%, 6 vagy több példány megrendelése esetén 15%

SZAKMAI IGÉNYESSÉG, ÉRTÉKTEREMTÉS, 
PRÉMIUM TARTALOM 

Dinamizmust adunk vállalkozásának,  
híreinkből üzlet születik! 

Szakmai presztízs, ez a POLIMEREK –  
a műanyag ipar mértékadó lapja.

ELŐFIZETÉS 2022

HIRDETÉS

Vario Shot Xgate

Built to Perform.

• magas kopásállóság
• könnyen cserélhető
• variálható megvágási átmérő
• kompakt beépítés

Új szelepzárású előkamra polyolefin  
és műszaki műanyagokhoz

Anz_Xgate_85x120_HU.indd   1Anz_Xgate_85x120_HU.indd   1 26.10.2022   13:46:0426.10.2022   13:46:04
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MAGYAR MŰANYAGIPARI SZÖVETSÉG

Ígéretes tárgyaláson van túl az MMSZ elnökségének 
energetikai munkabizottsága. Október közepén Nagy 
Márton gazdaságfejlesztési miniszter fogadta őket, 
ahol pontos helyzetképet mutattak be a műanyagipar 
pillanatnyi állapotáról azoknak a kérdőíveknek köszön-
hetően, amelyeket a tagvállalatok juttattak vissza szep-
temberben az MMSZ irodájának. A miniszter támogatá-
sáról biztosította az MMSZ képviselőit. A műanyagipar 
energetikai helyzetfelmérése eljutott a Technológiai és 
Ipari Minisztériumba is. A szeptemberben kiadott kér-
dőíves felmérés eredményét most önök is olvashatják, 
a jelenleg még zajló tárgyalásokról pedig következő 
lapszámunkban számolunk be részletesen.

AZ ENERGIAHELYZET HATÁSAI A  
HAZAI MŰANYAGIPARRA

Előzmény, hogy ez év januárjában a Magyar Műanyagipari 
Szövetség (MMSZ) már készített egy kérdőíves felmérést a 
műanyagiparban működő vállalkozások körében, akkor azt 
kívánták feltárni, az energiaárak drasztikus emelkedése milyen 
hatással van az iparágra. A probléma kezelésére az MMSZ 
elnökségének energetikai munkabizottsága rövid- és hosszútá-
vú javaslatot dolgozott ki, amellyel megkereste az Innovációs és 
Technológiai Minisztériumot (ITM), ahol dr. György László gazda-
ságstratégiáért és szabályozásért felelős államtitkár és dr. Nagy 
Ádám, az ITM helyettes államtitkára vett részt a tanácskozáson. 
Javaslataikban szerepelt rövidtávú megoldásként a műanya-
gipari cégek célzott átmeneti támogatása az energiaköltségek 
kompenzálására, hosszútávon pedig egy célzott fejlesztési prog-
ram a megújuló energiaforrások alkalmazására az energiaigé-
nyes technológiákat alkalmazó műanyagiparban.

Az első tárgyalást követően még tovább romlott a helyzet, az 
orosz-ukrán háború kitörése mindjobban elmélyítette a válságot. 
Az energiaárak az év elejétől folyamatosan emelkednek és a piaci 
előrejelzések alapján a következő időszakban további növekedé-
sek várhatók. A helyzetet tovább árnyalja az euró-forint árfolyam 
változás negatív hatása, tekintettel arra, hogy az alapanyagok 
szinte kizárólag euróban beszerezhetők, az értékesítések között 
viszont jelentős hányadot képvisel a forintban bonyolított üzletek 
aránya. Ez tovább rontja a vállalatok helyzetét.

Mindenképpen fontos figyelembe venni, hogy az iparág tech-
nológiaváltás előtt áll, a körforgásos gazdálkodásra való átállás 
a jelenlegi helyzetben háttérbe kerül a vállalkozásoknál, fejlesz-
tések és beruházások halasztódnak el, ezzel középtávon jelentős 
versenyhátrányba kerül az egész iparág. 

A Magyar Műanyagipari Szövetség 2022. szeptember elején 
újabb kérdőíves felmérést készített arról, hogy a vállalkozásokat 
hogyan érinti az energiaárak alakulása. A felmérésben közel 500 
vállalkozás kapta meg a kérdőívet és az elemzés elkészítéséig 
85 vállalkozás válaszolt. 

AZ MMSZ JAVASLATAI A FELMÉRÉS ALAPJÁN

A 2022. január 18-i javaslatokhoz képest a vállalkozások a szep-
temberi felmérésben is kiemelten kérték a kormányzati támoga-
tást az energiaköltségek kompenzálására. A válaszadók többsé-
ge vagy az energiaszámlához kötődő többletköltségek részleges 
átvállalását vagy hatósági ár bevezetését javasolta. 

Tekintettel arra, hogy a vállalkozások kénytelenek voltak a 
magas energiaárakat finanszírozni 2021 második felétől, a pénz-
ügyi helyzetük jelentősen romlott, valamint a versenyképességük 
és a piaci lehetőségeik is veszélybe kerültek. A direkt vagy indi-
rekt export gyártások jelentősen meghatározzák a műanyagipari 
vállalkozások piaci lehetőségeit, ahol a globális és regionális ver-
seny nagyon erős, így a hazai vállalkozások jelentős piacvesz-
tésekkel számolhatnak a szabályozatlan és kiszámíthatatlan 

A MAGYARORSZÁGI 
MŰANYAGIPAR  
MEGHATÁROZÓ ADATAI
Foglalkoztatottak száma: 80 ezer fő
Beszállítói hálózattal együtt: 160 ezer fő
GDP arány: 6,5%
Vállalkozások száma: 450 nagyvállalat és kkv  
+ 700 egyéni- és mikrovállalkozás 
Innovatív iparág – folyamatos fejlesztési igény
Műanyag alapanyag felhasználás: 898 000 tonna (2020)
Direkt vagy indirekt export a gyártás nagy része.
Beszállítói tevékenység – globális hálózatokba.
Negatív média kampányok – rossz társadalmi megítélés.

A SZEPTEMBERBEN KIADOTT KÉRDŐÍVES FELMÉRÉS EREDMÉNYE
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energiaárak miatt, tekintettel arra, hogy a régióban kedvezőbb 
energiaárakkal dolgoznak a konkurens vállalkozások. 

A globális verseny miatt a piac nagy késéssel, hosszú tárgya-
lások után jellemzően csak limitáltan fogadja az áremeléseket. 

További súlyos problémaként vetődött fel a Magyar Energetikai 
és Közmű-szabályozási Hivatal által 2022. július 1-től négy évre 
megállapított villamosenergia elosztási díjak drasztikus emelé-
se. Az elosztói forgalmi díj több mint 250%-kal, míg az elosztók 
által alkalmazható átviteli díj 350%-kal emelkedett. Ezen költ-
ségtétel jelentős emelkedése további versenyhátrányt, piacvesz-
tést okoz, ezért azonnali intézkedés keretein belül kérték a rend-
szerhasználati és hálózati díjak kormányzati felülvizsgálatát. 
Kiemelték, hogy kormányzati segítség nélkül a vállalkozások 
60%-a súlyos piacvesztésekkel néz szembe, amelynek követ-
keztében részleges vagy teljes gyárbezárások várhatók. 

A kormányzat által a felmérés időszakában bejelentett támo-
gatások részleges megoldást jelenthetnek a kis- és középvál-
lalkozások számára, azonban a nagyvállalatok helyzete min-
denképpen indokolja egy támogatási rendszer bevezetését a 
lehető legrövidebb időn belül.

A magyarországi energiastruktúrát figyelembe véve a pia-
con indokolatlanul magasak a vállalkozások számára elérhető 
energiaárak. A versenyképesség fenntartása érdekében a vál-
lalkozások számára a maximum 200 euró/MWh ár alkalmazá-
sa jelentheti a megoldást. A nagyvállalatok esetében a kiszá-
mítható és tervezhető támogatások segítenék a piaci pozíciók 
megőrzését és a munkahelyek legalább részleges megtartá-
sát, ezért az átmeneti intézkedések javasolt időszaka a 2022. 
október 1. és 2023. december 31. közötti időszak.  

Felmerült továbbá a szerződéses körülmények szabályo-
zásának szükségessége, az energiaszolgálatók egyoldalú 
szerződésmódosítási szigorításai és ÁSZF módosításai miatt. 
Hosszútávon a javaslatok nagyrésze az önálló energiaterme-
lő kapacitások kiépítésének támogatását javasolja a függőség 
csökkentése és a kiszámíthatóság növelése érdekében. Ebben 
a témakörben az engedélyeztetési eljárások felgyorsítása és 
a hálózati visszatáplálási lehetőségek megteremtése vetődött 
fel. Tekintettel a beruházások jelentős költségterheire, a vissza 
nem térítendő támogatások szintjének emelése és az önerő 
kedvezményes hitelkonstrukcióval történő támogatása jelent-
heti a megoldást a regionális korlátozások feloldásával.  

A FELMÉRÉS EREDMÉNYEINEK BEMUTATÁSA

A válaszadók a műanyag-feldolgozási területekről reprezentatív 
mintát adnak, tekintettel arra, hogy a csomagolóipari, járműipari, 
egészségipari, építőipari, háztartási és elektronikai ipar számára 
műanyag termékeket gyártó vállalkozások vettek részt a felmé-
résben. A vállalkozások energiapiaci kitettségének vizsgálatakor 
a szerződéses helyzetükre, az önellátási képességükre és a gaz-
dasági körülményeikre gyakorolt hatásokra kérdeztünk rá.

Az energiapiaci helyzetet jellemzi, hogy a választ adó vállal-
kozások több mint kétharmadának nincs fix áras szerződése a 
következő évekre, ami nagyfokú kockázatot és bizonytalansá-
got okoz. A válaszokból azonban az is kiderült, hogy a fix áras 
szerződéssel rendelkező vállalkozások esetében sincs szignifi-
káns eltérés a helyzet megítélésében, válaszaik alapján az ener-
giahelyzet súlyosan érinti őket is. 

A felmérések alapján a villamosenergiát a vállalkozások a 
gyártási tevékenységükhöz, a gázt jellemzően fűtésre használják 
és jelentéktelen a gáz technológiai célú felhasználása. 

A nagymértékű piaci kitettséget jól mutatja, hogy a felmérés 
alapján a vállalkozások 25%-a rendelkezik saját energia előál-
lítási lehetőséggel, azonban a mértékét figyelembe véve a tel-
jes áramfogyasztás 3,75%-át állítják elő a mintában szereplő 
vállalkozások.

A saját energia előállításával rendelkező vállalkozások 85%-a 
napelemes rendszert használ.

MAGYAR MŰANYAGIPARI SZÖVETSÉG

Rendelkezik-e fix áras szerződéssel 2023 -2024 évekre?

Van-e saját energia előállítási lehetősége?

A saját energia előállítás megoszlása
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Az érintett vállalkozások a napelemes rendszer használatával 
átlagosan a teljes energiaigényük 15%-át képesek lefedni. 

A válaszolók többsége súlyosnak ítéli meg a helyzetét és 
részleges vagy teljes leállással számol, amennyiben nem tör-
ténik jelentős változás. 

ENERGIAÁRAK NÖVEKEDÉSÉNEK HATÁSA

Arra a kérdésre, hogy milyen súlyosan érinti a vállalatot az ener-
giaárak növekedése, a válaszadó 85 cégből 48 cég azt a választ 
adta, hogy nagyon súlyosan.

Nagyvállalatok

A válaszadó nagyvállalatok erre a kérdésre vonatkozóan az 1-től 
10-ig terjedő skálán (1 – nem súlyosan, 10 – nagyon súlyosan) 
átlagosan 8,3-re ítélték meg az energiaárak növekedésének a 
vállalatra gyakorolt hatását. Ebből a vállalatok 45%-a 10-esre 
(nagyon súlyos) értékelte, 17%-a 9-esre, 23%-a 8-asra értékelte 
a magas energiaárak negatív hatásait a vállalkozására. 

Azok a nagyvállalatok, akik képesek saját maguk előállítani 
energiát, ettől a lehetőségtől függetlenül az energiaárak növeke-
désének hatását magasra értékelték. Ez alapján megállapítható, 
hogy habár tudnak a korábbiakban már említett módokon saját 
energiát előállítani, az energiaárak növekedése ezeknél a cégek-
nél is meghatározó tényező.

Kis- és közepes vállalkozások

A válaszadó kis- és közepes vállalkozások erre a kérdésre 
vonatkozóan az 1-től 10-ig terjedő skálán (1 – nem súlyosan, 
10 – nagyon súlyosan) a nagyvállalatokhoz hasonlóan átlagosan 
8,3-re ítélték meg az energiaárak növekedésének a vállalatra 
gyakorolt hatását. Ebből a vállalkozások 55%-a nagyon súlyosra 
(10) értékelte, 31%-a súlyosra, valamint 14%-a a válaszadó kkv-
knak értékelte úgy, hogy az átlagosnál kisebb mértékben érinti a 
vállalatot az energiaárak növekedése. 

Azok a kkv-k, akik képesek saját maguk előállítani energiát, 
ettől a lehetőségtől függetlenül alapvetően az energiaárak növe-
kedésének hatását magasra értékelték.

A helyzet súlyosságát jelzi, hogy a műanyag-feldolgozó vál-
lalkozások a globális piacon működnek, ahol a megnövekedett 
költségek vevőkre történő áthárítása komoly akadályokba ütkö-
zik vagy nagymértékű piacvesztéssel jár. A beszállítói láncok-
ban az árak áthárítása hosszú hónapokat vesz igénybe, és csak 
részleges eredményeket lehet elérni azzal a kockázattal, hogy a 
beszállítási lehetőségek csökkennek vagy megszűnnek a gyártá-
sok áttelepítésével.

A vállalkozások meghatározó többsége, közel 80%-a csak 
részben képes áthárítani megnövekedett költségeit a vevőire, 
14%-a pedig egyáltalán nem és mindössze a megkérdezettek 
6%-a válaszolta azt, hogy a piacon érvényesíteni tudja a meg-
növekedett költségeit. Mindez azt jelenti, hogy a vállalkozások 
súlyos veszteségeket kénytelenek elszenvedni a magas ener-
giaárak miatt, amely rövid távon még finanszírozható a pénzügyi 
tartalékok felélésével, de a folyamat nem fenntartható.

A helyzetet jellemzi, hogy a vállalkozások 94%-a súlyos pénz-
ügyi következménnyel számol az energiaárak változásának 
következményeként.

A vállalkozások 89%-a piaci helyzetét az energiaárak növe-
kedése miatt úgy ítéli meg, hogy jelentősen csökkenni fog az 
árbevétele, mert a magas energiaárak csökkentik a verseny-
képességet. A vállalkozásoknak mindössze 11%-a bízik abban, 
hogy a magas energiaáraknak nem lesz negatív hatása a piaci 
pozícióira. 

MAGYAR MŰANYAGIPARI SZÖVETSÉG

Az energiaárak növekedése miatt hozhat-e a vállalkozás tevékeny-
ségének időszakos szüneteltetésére vagy a gyártás csökkentésére 
vonatkozó döntést?

Át tudja-e hárítani az árak emelkedéséből fakadó költségeket a vevőire?

Milyen pénzügyi hatása van a növekvő energiaáraknak hosszabb távon, 
1-2 év távlatában?
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A piaci visszaesés mértékénél a vállalatok több mint 23%-a az 50%-
ot meghaladó csökkenést vár, mindösszesen a vállalkozások 17%-a 
vár mérsékelt, 10% körüli csökkenést.

A vállalkozások közel 2/3-a több mint 30%-os piaci visszaesést 
vár.

ÁRBEVÉTELEK MEGOSZLÁSA

A felmérésben résztvevő vállalkozások 59%-a 1 milliárd 
forint feletti árbevétellel rendelkezett 2021-ben. 

FOGLALKOZTATOTTI LÉTSZÁM

A 85 válaszadó közül 76%-a kkv-knak, 24%-a pedig nagyvállalatnak 
minősül a foglalkoztatotti létszám szempontjából.

MAGYAR MŰANYAGIPARI SZÖVETSÉG

Befolyásolja -e a piaci lehetőségeit az energiaárak növekedése?

Nagyvállalatok és kkv-k megoszlása

Az energiaárak növekedése – ha csökkenti a piaci lehetőségeit – milyen 
mértékben?

   

   

   

A cég árbevétele műanyagipari tevékenységből (2021)   

A MUNKANÉLKÜLISÉG ELKERÜLÉSE 
AZ ÚJ GAZDASÁGÉLÉNKÍTŐ  
PROGRAM CÉLJA

Három új intézkedést jelentett be október utolsó 
napjaiban Nagy Márton gazdaságfejlesztési minisz-
ter. Ezek egy része a kisebb, egy része a nagyobb 
vállalkozásokat érinti. - A szankciós infláció ellen 
küzdünk, de úgy küzdünk, hogy közben fontos, hogy 
elkerüljük a recessziót – mondta a miniszter, majd 
hozzátette, az új gazdaságélénkítő programnak az 
a célja, hogy a válság ellenére is elkerülhető legyen 
a munkanélküliség.  A szankciók miatt sokkal drá-
gábban tudnak csak gázhoz jutni a vállalkozások, 
ezért segíteni kell a kis-és középvállalkozásokat 
(KKV). A csomag részeként kamatstopot vezetnek 
be, meghosszabbítják a Széchenyi Kártya Progra-
mot és gyármentő program is indul.

Emlékeztetőül: az MMSZ elnökségének javaslata-
iban szerepelt rövidtávú megoldásként a műanya-
gipari cégek célzott átmeneti támogatása az ener-
giaköltségek kompenzálására, hosszútávon pedig 
egy célzott fejlesztési program a megújuló ener-
giaforrások alkalmazására az energiaigényes tech-
nológiákat alkalmazó műanyagiparban, ami most 
megtalálható a gyármentő program energiahaté-
konysági fejlesztéseinek támogatásában. Részletek 
a folytatásban.
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REZSITÁMOGATÁS, GYÁRMENTŐ PROGRAM, KAMATSTOP –  
ÚJABB SEGÍTSÉG A HAZAI CÉGEKNEK

REZSITÁMOGATÁS KKV-KNAK 

Az energiaintenzív feldolgozóipari vállalkozások támogatására 
kiírt pályázatra október 20-ától lehet regisztrálni. A pályázaton a 
magyarországi székhelyű, tavalyi beszámolójuk alapján kkv-nak 
minősülő cégek vehetnek részt, ha 2021-ben teljes lezárt üzleti 
évvel rendelkeznek. A támogatás feltétele a kkv besorolás, vagy-
is azok a cégek, amelyek kevesebb mint 250 főt foglalkoztatnak, 
árbevételük nem éri el az 50, mérlegfőösszegük a 43 millió eurót, 
illetve az ennek megfelelő forintösszeget. A támogatás fontos 
feltétele az is, hogy a pályázók a cégkivonat szerinti fő tevékeny-
ségük alapján a feldolgozóiparban tevékenykedjenek. A vállalko-
zás energiaköltségének pedig – a 2021-es adatok alapján – el 
kell érnie az éves nettó árbevétel 3 százalékát.

A vissza nem térítendő támogatás a 2021-es és 2022-es 
negyedik negyedév energiaár különbözetéből eredő költségnö-
vekmény kompenzálására adható. Ennek összege a két év szám-
lával igazolható gáz, villamosenergia és távhő havi nettó fajlagos 
átlagköltségek különbségéből és az idei azonos havi fogyasz-
tás szorzatából számolható ki. Az állam az október, november, 
decemberi többletkiadások 50 százalékát vállalja át. Azoknak 
a vállalkozásoknak, amelyek a költségtámogatásban részesül-
nek vállalniuk kell ugyanakkor, hogy az idei harmadik negyedévi 
statisztikai állományi létszámuk nem csökken tíz százaléknál 
nagyobb mértékben 2023 szeptember végéig, emellett ener-
giaköltség-csökkentő beruházást hajtanak végre 2024 végéig.  
A megvalósítandó fejlesztéshez 15 százalékos önerő támogatás 
is kérhető, a Széchenyi Kártya Program keretében pedig kedvez-
ményes hitel is igényelhető.

A támogatás legfeljebb 500 ezer eurónak megfelelő forintösz-
szeg lehet, ha a vállalkozás válságtámogatásként veszi igénybe 
azt, illetve a maximum 200 ezer euró forintösszeget érheti el, ha 
minimális támogatásként igényli azt a cég. Előbbi a költséghoz-
zájárulásra, utóbbi a fejlesztő önerő hozzájárulására kérhető. 
Egy vállalkozás több jogcímen is igényelhet támogatást, azokat 
kombinálhatja is.

Regisztrációra október 20. és december 15. között van lehe-
tőség. Ezt követően kell majd benyújtani a számlákat a költség-
térítésre. A kérelmeket a jogosultság támogató általi elismerése 
után lehet majd beadni 2022. december 26-ig.

A pályázatra a kormány összesen 100 milliárd forintot különí-
tett el: a működési költségek finanszírozására 75, az önerőre 25 
milliárd forintot. A korábbi nyilatkozatok alapján a kormány úgy 
számol, hogy tízezer hazai vállalkozás juthat a program kere-
tében támogatáshoz, ami nagyjából 10 millió forintos átlagos 
elnyert forrást jelenthet nyertes pályázóként.  

Regisztrálni a Nemzetközi Fejlesztési és Forráskoordinációs 
ügynökség honlapján lehet: 
https://nffku.hu/feldolgozoipari-kkv-energiakoltseg-es-beruha-
zas-tamogatasi-program

ELINDULT A GYÁRMENTŐ PROGRAM  

November 2-án elindult a gyármentő program, amelyben a kor-
mány első körben 150 milliárd forint összértékű támogatást nyújt 
a nagyvállalatok energiahatékonyságát növelő beruházásokhoz. 
A gyármentő program célja, hogy a sikerrel pályázó cégek ener-
giahatékonysági fejlesztéseit megsegítsék: Budapesten 30 szá-
zalékos, vidéken 45 százalékos támogatásintenzitással.

A támogatásra azok a cégek pályázhatnak, ahol minimum 200 
millió forintos fejlesztés keretében bővítik az energiaellátási 
kapacitást, például napelemeket telepítenek, vagy bármely más 
módon növelik az energiahatékonyságukat, s ezáltal csökken-
tik az energiaköltségeiket. A pályázat legmagasabb támogatási 
összege 6 milliárd forint.

KAMATSTOP A KKV-K 
VÁLTOZÓ KAMATOZÁSÚ 
HITELEIRE

Az elmúlt időszakban jelentősen megemelte 
a kamatokat a jegybank, ami nagy terhet rótt 
a vállalkozásokra is, ezért döntött úgy a kor-
mány, hogy a lakossági hitelek mintájára a 
kkv-k változó kamatozású hiteleire is kiter-
jeszti a kamatstopot, vagyis 7,77 százalékon 
rögzíti a kamatokat. A kamatstop esetében 
a referenciaidőpont június 28-a lesz, akkor 
volt ilyen mértékű a bankközi 3 hónapos 
kamat (BUBOR), ma ez 17,69 százalék.

A kamatstopot november 15-től vezeti be a 
kormány, és a jelenlegi tervek szerint 2023. 
július 1-ig lesz érvényben. A fix kamatozá-
sú hiteleket nem érinti a mostani intézke-
dés. A részletszabályokon még dolgozik a 
kormány, de az előrejelzések szerint a for-
góeszköz- és beruházási hitelek többnyire a 
kamatstop alá fognak kerülni, elkerülve azt, 
hogy 20-25 százalékos kamaton pörögjenek 
a vállalati hitelek.

MAGYAR MŰANYAGIPARI SZÖVETSÉG
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HIRDETÉS
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Tömegműanyagok, műszaki műanyagok és specialitások 
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agile innovation for polymers 
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TPE-A, TPE-S, TPE-V, TPE-U,  
TPE-O, TPE-C, EPDM, SBR,  

POE, BR, NBR, TSR-10,  
TSR-20, CV, RSS, Latex, SIO2 

TÖMEGMŰANYAGOK  

LLDPE C4-C6-C8, mLLDPE,  
HDPE, LDPE, EVA,  

PP, PP kompaundok,  
PET, POP, PLA, GPPS, HIPS 

MŰSZAKI MŰANYAGOK  

ABS, ASA, SAN, PC, PC/ABS,  
POM, PA6, PA66, PA66/6,  

PA11, PA12, PA4.6, PA6.10,  
PPA, LCP, LFC, PBT, PCT,  

PMMA, PPS, PVDF 

ELASZTOMEREK , KAUCSUK 
ALAPANYAGOK  

Distribution of Plastics & Elastomers 
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KIÁLLÍTÁS

Németország tradicionálisan vezető szerepet tölt be Magyar-
ország gazdasági életében. Az elmúlt négy év azonban – a 
járványhelyzettel, a háború kitörése miatti gazdasági- és ener-
giaválsággal – extrém kihívásokat jelentett mindkét ország 
számára. Ön hogyan látja, milyen válaszokra kényszerítette ez 
a két ország együttműködését? Pozitív vagy negatív változások 
történtek a német-magyar kereskedelmi-gazdasági élet terén? 
Milyen területen lát előrelépést, mi ennek az oka?

A két ország együttműködése rendkívül sokrétű és intenzív, 
a gazdasági kapcsolatok pedig ezen belül is rendkívüli siker-
történetnek számítanak. Teljes külkereskedelmi forgalmunk 
közel 30%-át – tavaly csaknem 70 milliárd euró értékben – a 

Szövetségi Köztársasággal bonyolítjuk. A főkonzulátus illetékes-
ségébe tartozó két tartomány, Észak-Rajna-Vesztfália (ÉRV) és 
Hessen pedig csaknem 20%-ot vállal ebből, s különösen örven-
detes, hogy az árucsere – egy-egy megtorpanástól eltekintve – 
a járvány idején is bővült, sőt az elmúlt félévben ÉRV esetében 
kétszámjegyű növekedést könyvelhettünk el. Németország a 
befektetések terén is egyik legfontosabb partnerünk – ráadásul a 
tartományok között ÉRV az éllovas –, s az itteni cégek nem csak 
a mennyiséget, de a hozzáadott értéket tekintve is kiemelkedő 
módon járultak/járulnak hozzá a hazai ipar modernizációjához. 
Magyarországot ugyanis már nem csak meghosszabbított mun-
kapadnak tekintik, egyre gyakoribbak a magas hozzáadott értékű 
beruházások. Így hazánk mind szervesebben kapcsolódik az 
itteni értékláncba, sőt számos vállalkozás esetében már-már 
a magyar leányvállalat a technológiai fejlesztések centruma. 
Nyilván nem tehetők zárójelbe az ön által említett kihívások sem, 

A KIHÍVÁSOK MÉG ERŐSEBB  
EGYÜTTMŰKÖDÉSRE ÖSZTÖNÖZNEK

INTERJÚ SZILÁGYI GERGŐ PÉTER DÜSSELDORFI FŐKONZULLAL A 
NÉMET-MAGYAR GAZDASÁGI KAPCSOLATOK ALAKULÁSÁRÓL

Alig zárta be a vásár a kapuit, lapunk zárása idején még 
a pontos statisztikák sem készültek el, de azt már bizo-
nyosan kijelenthetjük, hogy a K 2022 a járvány okozta 
változások közepette és a nehéz világgazdasági hely-
zetben is igazodási pontot jelentett a műanyag- és gu-
miipar számára. A vásár pavilonjait járva világosan 
kirajzolódott, hogy minden kontinensről érkeztek cé-
gek, hogy megmutassák innovációikat az alapanya-
gok, segédanyagok, a műszaki alkatrészek és erősített 
műanyag termékek, valamint a gépek és berendezések 
terén a szakma képviselőinek. Magyar részről is nagy 
volt az érdeklődés. Az előzetes adatok szerint a koráb-
bi évekhez hasonlóan több mint ezer magyar látogató 
érkezett a düsseldorfi vásárra, és hét egyéni, illetve kö-
zösségi kiállító, csaknem ezer négyzetméteren mutatta 
be legújabb fejlesztéseit, nem beszélve a nemzetközi 
cégek hazai képviselőiről. Ez a hagyományosan magas 
részvétel hívta életre a Magyar Estek megrendezésé-
nek igényét a K vásár idején Düsseldorfban, így ez már 
a harmadik alkalom volt, hogy Magyarország düssel-
dorfi főkonzulátusa és a Magyar Műanyagipari Szövet-
ség közösen fogadást tartott. A hagyományos rendez-
vényen több mint hatvan német és hazai cég képviselője 
vett részt, a szakmai előadások témái között a német 
és magyar műanyagipari piacon jelentkező, a reciklá-
tumok minőségi alkalmazásával kapcsolatos kérdések 
álltak. Ebből az alkalomból beszélgettünk Szilágyi Ger-
gő Péter főkonzullal a német-magyar gazdasági kap-
csolatok alakulásáról.

Szilágyi Gergő Péter főkonzul: - Az aktuális válságok, kihívások tükrében 
Észak-Rajna-Vesztfália tartományban is egyre nagyobb figyelem fordul 
a közeli régiók és partnerek, köztük hazánk irányába. Az általános 
érdeklődés tehát adott, sőt növekvő. Ugyanakkor kifejezetten a magyar 
fejlesztéseket még kevéssé ismerik az itteni cégek. Ez persze nem zárja 
ki a hazai innováció iránti nyitottságot – ehhez azonban annak közvetlen 
és célzott bemutatására, promóciójára van szükség. Ez természetesen 
főkonzulátusunk gazdasági részlege számára is prioritás.
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másfelől viszont ezek is még erősebb együttműködésre, össze-
kapcsolódásra ösztönöznek.

Milyen jelenleg a műanyagipari szektor reprezentáltsága a 
német-magyar kapcsolatokban?

Az ágazat – közvetlenül – kb. 2%-kal járul hozzá a kétoldalú 
termékforgalomhoz, viszont az egyéb termékekbe beépített 
alkatrészek révén jelentősége ennél jóval nagyobb. Az igazán 
meghatározó pedig ez esetben is a tendencia: 2021-ben már az 
import és főként az export is jelentősen meghaladta a járvány 
előtti szintet. Észak-Rajna-Vesztfália pedig – Európa legnagyobb 
műanyagipari régiójaként – e téren is meghatározó, a szegmens 
teljes német-magyar forgalmának 20%-áért felel – tavaly 320 
millió euróval. Hessenben szintén erős ez az iparág, itt 2021-ben 
még nagyobb, 360 millió euró volt a volumen.

Mi a német igény az együttműködésre? Kiváló magyar egye-
temeinken például figyelemreméltó kutatások zajlanak, vagy 
számos dinamikusan fejlődő magyar startup keres befektetői 
tőkét. Ismerik ezeket a lehetőségeket a műanyagipari szakem-
berek Észak-Rajna-Vesztfália szövetségi tartományban?

Mint arra már utaltam, az aktuális válságok, kihívások tükrében 
– például az ukrajnai háború, beszállítói láncok megszakadása 
Ázsiával – ÉRV tartományban is egyre nagyobb figyelem fordul a 
közeli régiók és partnerek, köztük hazánk irányába. Az általános 
érdeklődés tehát adott, sőt növekvő. Ugyanakkor kifejezetten a 
magyar fejlesztéseket kevéssé ismerik az itteni cégek, ami főként 
a tartományi egyetemi-kutatói szféra átlagon felüli sűrűségével 
és szakmai színvonalával, úgymond a piac telítettségével magya-
rázható. Ez persze nem zárja ki a hazai innováció iránti nyitottsá-
got – ehhez azonban annak közvetlen és célzott bemutatására, 
promóciójára van szükség. Ez természetesen főkonzulátusunk 
gazdasági részlege számára is prioritás. Az ágazatban – az eseti 
konzultációk mellett – ennek kiváló terepe a jelenleg zajló düs-
seldorfi K-Messe, s az annak margóján a Magyar Műanyagipari 
Szövetséggel együttműködésben is rendszeresen szervezett 
bemutatkozási, kapcsolatépítési célú rendezvényeik. Ugyanakkor 
törekszünk az ezeken is túlmutató, folyamatos konzultációra, 
kooperációra lehetőséget adó kapcsolatok előmozdítására, főként 
a helyi szakmai szövetségekkel (pl. Kunststoffland NRW). 

Hogyan tapasztalja, miben felelünk meg a német elvárásoknak 
és mik a hiányosságok?

Az itteni gazdasági partnerek hagyományosan nagyra értékelik 
a magasan képzett magyar munkaerőt, motiváltságukat, rugal-
masságukat, a körükben jellemző németes munkakultúrát. Ezt 
tovább erősíti, hogy Magyarországon széles körben átvették 
a duális képzés itteni metódusait. Viszont speciális kihívás – 
ha nem is feltétlenül hiányosságnak mondanám – a német és 
magyar tervezési időhorizont közötti különbség. Az üzleti kom-
munikációban, s a gyakorlati megvalósításban is jellemző, hogy a 
német partner gyakran sokkal hosszabb időtávra tervez, így ezt 
számításba kell vennie a hazai félnek is.

Komoly kihívást jelent mindkét ország számára a műanyag-
iparral, a műanyag hulladék kezelésével kapcsolatban meg-
fogalmazott kritika a társadalom részéről. Együttműködési 
lehetőség nyílhat ezen a téren is, hazánkban például igen elő-
rehaladott a PLA és egyéb bio jellegű, lebomló anyagok előállí-
tásával, alkalmazásával kapcsolatos kutatás, amelyek beépít-
hetőek a körforgásos gazdaságba. Mennyire mutatkozik erre 
piaci kereslet Németországban?

Ezek a témák természetesen itt is a napirend élén szerepelnek 
– nem csak az ágazati szereplők, de általában a tudatos fogyasz-
tóként jellemezhető németek körében is. Viszont éppen a piac, 
illetve a szegmens fejlettsége jelent(het) szűk keresztmetsze-
tet a kétoldalú együttműködés vonatkozásában, mivel a helyi 
cégek, kutatóközpontok, klaszterek stb. a műanyagipar komp-
lett értékláncát lefedik. De e tekintetben is csak ismételni tudom 
magam: célzott fellépéssel, promócióval itt is lehetséges sikert, 
áttörést elérni – az új, innovatív megoldásokra mindig lesz foga-
dókészség. Jó példa erre az orvostechnológia: helyi partnerek-
kel együttműködve számos hazai startupot sikerült már kiemelt 
bemutatkozási alkalomhoz segítenünk. Keressük a hasonló 
lehetőségeket a fejlődő műanyagipari cégek számára is – az évi  
36 mrd eurós forgalmat generáló észak-rajna-vesztfáliai piac 
mindenesetre kiváló terep erre.

Milyen területen lát továbblépési lehetőséget a német és a 
magyar műanyagipari szektor számára?

A már említett sztár témák – körforgásos gazdaság, fenntartha-
tóság – a relációban is feltétlenül kínálnak lehetőséget a koope-
ráció továbbvitelére. Az itteni partnerek jelzései alapján kifejezet-
ten perspektivikus irányt jelenthet – már csak az idevágó uniós 
előírásokra tekintettel is – a reciklátumok iránt növekvő kereslet. 
Továbbá ÉRV tartományban specifikusan is egyre nagyobb jelen-
tőséget nyer a kémiai reciklálás, így ez is kitörési pont lehet a 
következő időszakban. 

Kapcsolatfelvétel:
Magyarország Főkonzulátusa Düsseldorf 
Cím: 40215 Düsseldorf, Adersstrasse 12-14.
Telefon: +49 211 302 169 0
Gazdasági ügyek: trade.dus[at]mfa.gov.hu
Web: https://dusseldorf.mfa.gov.hu

Következő lapszámainkban folyamatosan számolunk be a düs-
seldorfi K legújabb innovációiról, és betekintünk azokba a globális 
trend témákba is, mint a fenntarthatóság, a körforgásos gazdaság 
és a digitalizáció. Olvashatják majd összefoglalónkat a Magyar 
Est előadásairól is, így Dr. Ingo Sartorius prezentációját, aki a 
német műanyagipari kompetenciaközpont (BKV GmbH) ügyvezető 
igazgatója.

J. MEZŐ ÉVA

KIÁLLÍTÁS
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KIFINOMULT MUNKA:  
A LEGNAGYOBB ALLROUNDER ARBURG DIZÁJNNAL 
ELLÁTOTT SZERSZÁMKOFFERT GYÁRT

A Hidrive gyártmánysorozatú hibrid Allrounder 1120 berendezés 
6500 kN záróerővel rendelkezik, a 7000-es méretű fröccsegysége 
pedig a legnagyobb az Arburg fröccsöntő gépei között. A kulcsra-
kész berendezés 40 kg megengedett terhelésű Multilift V robot-
rendszert tartalmaz.

HATÉKONY KULCSRAKÉSZ MEGOLDÁS

A szerszámkoffer stílusos és kifejezetten esztétikus megjelené-
séről többek között a koffer mind a nyolc sarkán megtalálható, 

A K 2022 vásáron az Arburg szó szerint legnagyobb 
alkalmazási prototípusát mutatja be, egy izgalmas, 
prémium kategóriás, Arburg dizájnnal ellátott szer-
számkoffer gyártását. A hibrid Allrounder 1120 H köré 
épülő hatékony kulcsrakész berendezés a szerszám-
koffer fő komponenseit helyben állítja elő és készíti el 
a vásár 13A13 standján. A kiváló minőségű műanyag 
terméket végül kézzel szerelik össze, majd a vásár 
látogatóinak ajándékozzák.
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injektálásos fröccsöntéssel kialakított 3D-dizájnfólia gondosko-
dik. A munkadarab tartóra helyezett fóliabetéteket – melyeket a 
projekt partnere, a Leonhard Kurz biztosít – kettős csúszóasztal 
vezeti be a gyártócellába. A gyártócellában ezeket a KUKA gép-
vezérlésen keresztül programozható új Scara robotja készíti elő 
és a szerszám szerszámfészek távolságainak figyelembevételé-
vel pozicionálja. Ezután működésbe lép egy lineáris robotrend-
szer: a Multilift V 40 felveszi a betéteket a központosító állomás-
ról, elhalad a tisztításról gondoskodó ionizáló rúd előtt, végül 
berakja azokat az 1+1 fészkes szerszámba. Itt betétes injektálá-
sos fröccs öntési eljáráson esnek át, mely különösen alkalmas az 
összetett profilú alkatrészek gyártásához.

A robotrendszer ezután eltávolítja a két fröccsdarabot és a 
fedelet egy melegsajtoló állomásra vezeti, ahol a kiemelkedő 
Arburg felirat szálcsiszolt, fémes dekorréteget kap. A fedél az 
alsó résszel együtt egy szállítószalagon keresztül kiadásra kerül. 

Az innovatív szerszámtartó rendszer össze van kapcsolva egy, 
a kulcsrakész berendezésen kívüli kézi munkahellyel. Itt történik 
meg a szerszámkoffer végleges összeállítása: az ehhez szüksé-
ges középdarabot, fogantyút, valamint zárókapcsokat és lábakat 
az Arburg lossburgi Allrounder berendezésein előre legyártották. 
A feketésszürke komponensek a Leonhard Kurz Recopound® 
anyagából készültek. Ezt az anyagot polietilén fólián alapuló 
újrafelhasznált ipari hulladékból (Post Industrial Recycled, PIR) 
állítják elő, mely az újonnan előállított anyagokhoz képest 40%-
kal kevesebb CO

2
-fogyasztással jár.

EGY TOVÁBBI KIÁLLÍTÁSI DARAB A PCR ANYAGBÓL KÉSZÜLT 
FOGANTYÚ

Az Arburg vásári standján egy másik kiállítási tárgy azt mutatja 
be, hogy újrafelhasznált fogyasztói hulladékból (Post Consumer 
Recycled, PCR) szintén kiváló minőségű műanyag alkatrészek 
állíthatók elő: az Arburg 1000 kN záróerejű, Recycled csomag-
gal ellátott, elektromos Allrounder 470 A berendezése ugyanezt 
a két fogantyúfelet gyártja le a szerszámkofferekhez. A K 2022 
vásáron azonban az mtm plastics (a Borealis Csoport 100%-os 
tulajdona) polipropilén (Dipolen®) alapú PCR anyagával dolgoz-
nak. A fröccsdarab magas minősége érdekében az érzékelő 
rendszer folyamatosan felügyeli a szerszám belső nyomását.  
A pontos utónyomásról és az állandó lövési súlyról a Gestica 
vezérlésbe integrált aXw Control ReferencePilot segédfunk-
ció gondoskodik. Az adaptív folyamatvezérlésnek és az új aXw 
Control RecyclatePilot funkciónak köszönhetően stabil lövési súly 
érhető el. A szerszámból kivett alkatrészeket azonnal lemérik, 
ezáltal a súlyeltérések már közvetlenül a fröccsöntés után fel-
ismerhetők, a mérési eredmények a gyártási jegyzőkönyvben 
dokumentálhatók, végül a jó és rossz darabok szétválogathatók. 
A kezelést egy 10 kg teherbírású Multilift V 10 végzi. Az új lineáris 
robotrendszer dinamikus merülőtengellyel van ellátva, melynek 
sebessége az akár 4000 mm/s értéket is elérheti.

INTELLIGENS GESTICA ÚJ FUNKCIÓKKAL

A hibrid Allrounder 1120 H szintén Gestica vezérléssel van 
ellátva és intelligens funkciókkal rendelkezik. A K 2022 vásáron 
az Arburg első alkalommal mutatja be a Cadmould MI támo-
gatású változatelemzőjéhez készült Simcon Varimos beépülő 
modult, mellyel a fröccsöntés szimulációja automatizálható, és 
mely megtanulja, hogy a gépparaméterek módosításai milyen 
kihatásokkal járnak. A szoftvert a Gestica vezérléssel hálózat-
ba kapcsolva töltési szimuláció esetén az aXw Control FillAssist 
segítségével még pontosabb gépparaméterek állíthatók elő, így 
a fröccsdarabok és szerszámok méretezéséhez szükséges idő 
néhány hétről néhány napra csökken. Az alkalmazás egy másik 
segédfunkciója az aXw Control EnergyAssist, mellyel az összes 
fűtészóna be- és kikapcsolása optimalizálható.

Fényképek: Arburg
További információk: www.arburg.com

A hibrid Allrounder 1120 H  
6500 kN záróerővel 
rendelkezik és egyben 
az Arburg legnagyobb 
fröccsöntő gépe. Ennél a 
kiállítási darabnál a K 2022 
vásáron első alkalommal 
mutatjuk be az „aXw Control 
FillAssist“ segédfunkci-
óval támogatott változó 
elemzését. 


   

Stílusos szerszámkoffer: az eszté-
tikus megjelenésről többek közt az 

injektálásos fröccsöntéssel kialakított 
3D-dizájnfólia és a melegsajtolású 

Arburg felirat gondoskodik.
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A jelenleg forgalomban levő PET csomagolóanyagok döntő több-
sége amorf szerkezetű (APET), ezért korlátozott hőállóságú.  
A koronavírus járvány megmutatta, hogy egyre nagyobb az igény 
nagy hőállóságú kristályos PET (CPET) csomagolóanyagra, amely 
megnövelt gasztronómiai és élelmiszerbiztonsági értékű élel-
miszerek sütéssel történő elkészítését is lehetővé teszik. Ilyen 
alapanyagokat azonban csak originális formában magas áron 
lehet beszerezni. 

A projekt célja, hogy – a magasabb elvárásoknak megfelelő 
tulajdonságokat biztosító szerkezeti jellemzők ismeretében –  
olyan receptúrák kifejlesztése valósuljon meg, amely értéknö-
velő hulladékhasznosítással alacsonyabb áron teszi lehetővé a 
megnövelt alkalmazási követelményeknek megfelelő PET cso-
magolóanyagok gyártását. Erre a pályázók közös találmányi 
bejelentésében vázolt új felismerés nyújt lehetőséget, amely 
gyenge minőségű műanyag hulladékok reaktív módszerrel tör-
ténő jelentős mértékű tulajdonság javulását eredményezi egy jól 
szabályozható eljárással.

Az eljárás kifejlesztése valós idejű szenzorok – pl. gépi látás 
– módszertani adaptációját is magában foglalja, ami az iparág 
szélesebb körű digitalizációs fejlesztését is szolgálja. További 

céljuk annak vizsgálata, hogy az eljárással készült magas hőál-
lóságú CPET tálcák újrahasznosíthatósága miképpen oldható 
meg hagyományos hőállóságú és növelt hőállóságú termékek 
esetében az újrafeldolgozás során alkalmazott adalékanyagok 
és technológiai sajátosságok függvényében, így biztosítva azt, 
hogy a kifejlesztett termékek a körforgásos gazdasági modellbe 
is maradéktalanul beilleszthetőek legyenek.

A megnövekedett érdeklődés az igényesebb fogyasztást szol-
gáló hőálló csomagolás iránt megindította a nemzetközi versenyt 
a kibővült piacért, azonban ennek gátat szab a CPET magas ára. 
Üzletileg akkor lehet jelentős előnyt elérni, ha innovatív eljá-
rással alacsonyabb áron sikerül a minőségi követelményeknek 
megfelelni. Ilyen eljárás azonban a pályázók számára prioritási 
oltalmat biztosító találmányi bejelentésen kívül nem ismert, így 
az alkalmazásával készülő termékek nyereségessége biztosított.

Az üzleti terv fő célcsoportja az igényes, fiatal nyugat-európai 
fogyasztó, de jól látható tendencia a közép-európai elvárások 
növekedése is, elsősorban az élelmiszerbiztonság vonatkozásá-
ban, amit a kifejlesztésre kerülő termékek kiemelkedő színvona-
lon tudnak biztosítani.

www.pro-form.hu
www.bme.hu

ALAPANYAGOK

MEGNÖVELT HŐÁLLÓSÁGÚ PET CSOMAGOLÓANYAG  
FEJLESZTÉSE HULLADÉKHASZNOSÍTÁSSAL

A PROFORM Ipari és Kereskedelmi Kft., valamint a Budapesti Műszaki 
és Gazdaságtudományi Egyetem fejlesztő csoportja együtt dolgozik a 

megnövelt hőállóságú PET csomagolóanyagok fejlesztésén.


   

A Széchenyi Terv Plusz program keretében a PRO-
FORM Ipari és Kereskedelmi Kft. és a Budapesti Mű- 
szaki és Gazdaságtudományi Egyetem közös fejlesztést 
valósít meg, melynek célja megnövelt hőállóságú PET 
csomagolóanyag fejlesztése hulladékhasznosítással.  
A GINOP_PLUSZ-2.1.1-21 program keretében a kon-
zorcium 642,49 millió forint vissza nem térítendő euró-
pai uniós támogatásban részesül.
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A FANUC úttörő szerepet játszik ebben a technológiában, hiszen 
már 1985-ben piacra dobta első teljesen elektromos fröccsön-
tő gépét, az AUTOSHOT 50-et. Azóta a ROBOSHOT sorozat iránti 
kereslet ugrásszerűen megnőtt, mivel egyre több gyártó igyek-
szik kihasználni a gépekkel elérhető energiamegtakarítást. Ma 
még soha nem volt ennyire sürgető az energiahatékonyság és a 
fenntarthatóság javítása a gyártóüzemekben mind a költségek, 
mind környezetünk megóvása érdekében.

ELEKTROMOS TELJESÍTMÉNY

- A teljesen elektromos fröccsöntő gépek átlagosan akár 70%-kal 
kevesebb villamosenergiát fogyasztanak, mint egy hasonló mére-
tű hidraulikus alternatíva, anélkül, hogy figyelembe vennénk az 
utóbbiak hűtési igényeit – magyarázza Andy Armstrong, a FANUC 
európai ROBOSHOT értékesítési vezetője. - Ráadásul a hidraulikus 
gépek hűtővíz igénye jelentősen hozzájárul az üzemeltetési költsé-
gekhez. A FANUC motorjai léghűtésesek, ami kiküszöböli ezeket a 
költségeket. Általában a hidraulikus gépek az energiaátvitel és az 
olaj mozgatása miatt pazarolják az áramot. Azokban az esetekben, 
ahol nem szervomotoros technológiát használnak, az energiapa-
zarlás sokkal nagyobb a szivattyúmotor állandó működése miatt. 
A teljesen elektromos gépek esetében ez nem így van. Ezenkívül 

a teljesen elektromos fröccsöntő gépek egyszerűsített mechanikai 
összetettsége kevesebb folyamatlépést és kevesebb energiavesz-
teséget eredményez.

GYORSABB MEGTÉRÜLÉS

Mivel az energiaköltségek mindenütt jelentősen emelkedtek, a 
tényleges megtérülési idő egyre rövidebbé vált. Emellett a gyor- 
sabb ciklusidők, a csökkentett karbantartási költségek és a na- 
gyobb hozam jelentősen csökkenti a darabonkénti költségeket. 
Alapvetően a fröccsöntő gépgyártók már nem hagyhatják figyel-
men kívül a teljesen elektromos technológiára való átállást. Ha az 
egyenlethez hozzáadjuk a hosszú élettartamot és a megbízható-
ságot, akkor a hosszú távú megtakarítások jelentősek lehetnek.

Egy további figyelemre méltó funkció a FANUC ROBOSHOT 
gépek energia visszatáplálási képessége. Amikor egy tengely 
lassul, az energia visszatáplálható a tápegységen keresztül – ez 
tovább növeli a megtakarításokat. A fröccsöntő üzemek így akár 
két-három elektromos ROBOSHOT-ot működtethetnek ugyanany-
nyi elektromos áram felhasználásával, mint amennyire egy hid-
raulikus gépnek szüksége van.

A ROBOSHOT BIZONYÍTOTT ELŐNYEI

A ROBOSHOT ügyfelei ezenkívül megkapják e gépek minden 
régóta bizonyított előnyét: pontosság, ismételhetőség, alkat-
részminőség, csendes működés és alacsony karbantartási 
igény – a FANUC legfontosabb értékének: a megbízhatóság-
nak és a hosszú élettartamnak megfelelően. Néhány európai 
ügyfélnek 15-20 éves ROBOSHOT gépei vannak, amelyeknél a 
fogyóeszközökre fordított éves kiadás kevesebb mint 200 euró, 
ami a piac legalacsonyabb TCO-ját (teljes tulajdonlási költség) 
eredményezheti.

- Végső soron minden olyan fröccsöntő üzemnek, amely nye-
reséges akar maradni, miközben megpróbál küzdeni a villamose-
nergia árak emelkedése ellen, a beruházási terveit olyan fröccsön-
tő gépekre kell összpontosítania, amelyek bizonyítottan képesek 
csökkenteni a villamosenergia fogyasztást – zárja Armstrong. 
- Végül is a fröccsöntő üzemben elfogyasztott minden egyes euró-
cent költséget jelent. A fröccsöntőknek meg kell próbálniuk meg-
érteniük, hogy melyek ezek a költségek, és a teljes költségalapjuk 
csökkentésére kell összpontosítaniuk. Ez még inkább aktuális a 
mai, spirálszerűen emelkedő energiaköltségek miatt, amelyek 
potenciálisan még egy ideig velünk maradhatnak.

www.fanuc.hu

GÉPGYÁRTÁS

NŐ AZ ÉRDEKLŐDÉS A FANUC ENERGIATAKARÉKOS 
ROBOSHOT FRÖCCSÖNTŐ GÉPÉRE

A FANUC idei Fröccs Fesztiválján a műanyagipari 
szereplők végre munka közben figyelhették meg az 
új ROBOSHOT energiafogyasztását a 21"-os kijelzőn.


   

Mivel a villamosenergia ára számos külső piaci hatás 
miatt meredeken emelkedik, a FANUC egyre több ér-
deklődést tapasztal a legújabb energiatakarékos ROBO-
SHOT α-SiB CNC fröccsöntő gép sorozatára. Ezek a 
tisztán elektromos meghajtású gépek akár 70%-kal ke-
vesebb energiát fogyasztanak, mint a hagyományos 
hidraulikus meghajtású alternatívák, ami nagyrészt a  
ROBOSHOT modellekben alkalmazott rendkívül haté-
kony szervomotor technológiának köszönhető. Ezek a 
szervomotorok alapfelszereltségként párhuzamos moz-
gásokat és ciklusidő csökkentést is lehetővé tesznek.
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jelölést visznek fel. Ezzel a rendszertechnológiával egy gördü-
lékeny gyártási folyamat alakul ki, beleértve az eltávolítást, a 
szétválasztást, a tesztelést, a jelölést és a szortírozást. A teljes 
rendszert a kompakt helyigény, a jó üzemi hozzáférhetőség és az 
egyszerű robotkezelés jellemzi.

A zökkenőmentes folyamat hátterében a Sumitomo (SHI) 
Demag "egyablakos vásárlás" koncepciója áll, amelynek értelmé-
ben minden technológia és támogató szolgáltatás egyetlen for-
rásból biztosítható. Fröccsöntő gépeinkhez standard megoldás-
ként, vonzó ár/teljesítmény arányban kínálunk kiváló minőségű 
és adaptív robottechnológiát, beleértve a CE-megfelelőséget is.

A SAM-C SOROZAT HIVATALOS ÉRTÉKESÍTÉSÉNEK ELINDÍTÁSA

A SAM-C tavalyi bemutatása után a K 2022 jelzi az egyszerű 
kezelési feladatokra tervezett sorozat hivatalos értékesítési 
indítását. E robotcsalád képességeinek bemutatására - különös 
tekintettel az "Easy Automation", a "handle&place" megoldásokra 
és a SAM-C3-ra - az ONI standján került sor, ahol egy kiállított 
IntElect 75-ös gépen egy hagyományos, PC-ből készült sörösü-
veg gyártásást mutatták be egyetlen szerszámmal. 

A "handle&box" a vállalat következő fejlesztési fázisa a szab-
ványosított automatizálási megoldások terén. A Sumitomo (SHI) 
Demag fő standján egy IntElect75 gépet egy SAM-C5-össel és 
egy szintén saját fejlesztésű liftes ládacserélő rendszerrel együtt 
tekinthettek meg a látogatók. 

Mindkét bemutatott SAM robot jól példázza a kompakt felépí-
tést és az integrált vezérlés előnyeit, amit a látogatók is nagy 
érdeklődéssel és elismeréssel fogadtak. 

Automatizálási rendszereinkkel kapcsolatos további informá-
ciókért keressen bennünket bizalommal.

Részletek:  
www.sumitomo-shi-demag.eu

A Sumitomo (SHI) Demag a K 2022 kiállításon prezentálta a kife-
jezetten fröccsöntőgépekhez tervezett, saját fejlesztésű automa-
tizálási platformját, több koncepciót is bemutatva.

- A jelenlegi és jövőbeli vevői igények állnak a középpontban 
technológiai fejlesztéseink minden aspektusában. Ennek eredmé-
nye a vállalat gépfejlesztéseihez igazított innovatív, új robotikai és 
automatizálási rendszerek portfóliója. Mindezek jelentős szakérte-
lemmel rendelkező és nagy múltú technológiai partnerekkel együtt-
működve valósulnak meg – részletezi Jürgen Schulze, automati-
zálási üzletfejlesztési igazgató. 

A K 2022 kiállításon a Sumitomo (SHI) Demag standján három 
SAM koncepciót tekinthettek meg az érdeklődők. 

A SAM-S PREMIERJE

"Easy Automation" mottó alatt került bemutatásra a SAM-C robot, 
amely egy 75 tonnás elektromos IntElect gépbe lett integrálva, és 
egy elektronikai alkatrészt gyártott.

Az idei stand legnagyobb attrakciója pedig a vállalat új, saját 
fejlesztésű, Sumitomo hajtástechnológiát használó 6 tengelyes 
robotjának első globális bemutatója volt, amely során egy LSR 
SMART kupak gyártását követhették nyomon az érdeklődők egy 
IntElect 180-as gépen  

Az új SAM-S egy 6 tengelyes hibrid robot, amely Scara mecha-
nikából és lineáris robotból áll. A jelenleg tervezett két hasznos 
teherbírású (12 kg és 25 kg) SAM-S sorozat alkalmas olyan alkal-
mazásokhoz, ahol a lineáris robotot túl rugalmatlannak, az ipa-
ri robotokat viszont túl bonyolultnak tartják a kezelők számára.  
A jelenleg 130 és 1000 tonna közötti záróerő-tartományú fröccs-
öntőgépekhez méretezett alaprobot öt szervo tengelyből áll, 
amely opcionálisan egy hatodik tengellyel bővíthető.

Az LSR alkalmazáson kiállított SAM-S a három legfontosabb 
jellemzőjét mutatta be: a speciális kinematikának köszönhető 
nagy munkaterületet, az integrált működést és a Sumitomo haj-
tástechnológiát alkalmazó különleges kialakítást. 

Bemutatásra került egy perifériás vezérlőberendezés, a SAM- 
Control is, amely lehetővé teszi több folyamatlépés egyszerű 
integrálását. A vezérlési koncepció ugyanazt a fröccsöntőgépet 
és robotikai hardvert és szoftvert használja, így minden, még a 
"myConnect" segítségével történő távoli elérés és a további fel-
dolgozási lépések is integrálhatóak. A rendszer például magában 
foglalja a szállítást, a tesztelést és még egy SAMSign elnevezésű 
lézeres jelölőt is. 

Az alkatrészek nyomonkövethetősége érdekében az LSR-alkat- 
részekre a legújabb lézertechnológia segítségével "hideg" DMC- 

A SUMITOMO (SHI) DEMAG BŐVÍTI A  
SAJÁT FEJLESZTÉSŰ ROBOTOK KÍNÁLATÁT

A Sumitomo (SHI) Demag a saját fejlesztésű automatizá-
lási megoldásai széles választékát mutatta be a K 2022  
kiállításon.

SAM-C - a Sumitomo (SHI) 
Demag első saját gyártású 
robotsorozata.

SAM-S – egy 6 ten-
gelyes hibrid robot, 

amely Scara mecha-
nikából és Sumitomo 
(SHI) Demag lineáris 

robotból áll.
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A közép-európai poliolefin gyártók október közepén végrehaj-
tott áremelése egyértelmű jelzés volt a piac számára, hogy nem 
akarnak további árcsökkenést. Az árcsökkenés vége nyugtatóan 
hatott a piacra is, a vevőknek eggyel kevesebb ismeretlen ténye-
zővel kell kalkulálniuk. Egyes régiókban, például a Baltikumban a 
stabilizálódó, kismértékben emelkedő árak ösztönözték a keres-
letet, azonban a többi régióban nem találkoztunk kereslet élén-
küléssel az elmúlt hetekben, mivel a feldolgozók már október 
első hetében megrendelték a szükséges polimer mennyiséget, 
áremelkedésre számítva. Sőt egyes gyártók az áremelést köve-
tően teljesen leálló keresletről adtak számot. Október második 
felében a poliolefin árak kisebb mértékben még tovább emelked-
tek. Ennek oka részben a kínálat beszűkülése, részben pedig a 
polimergyártók megváltozott filozófiája, a mennyiségek erőlte-
tése helyett a költségeket fedező eladásokra került a hangsúly. 

A polimergyártók viselkedése abban tükröződik, hogy kevés-
bé fejtenek ki eladási nyomást. A jövedelmező, de legalább a 
költségeket fedező árszint alapcélkitűzéssé vált. Ennek a célnak 
az eléréséhez nagyban hozzájárul az is, hogy a készletnyomás 
lecsökkent, illetve az is, hogy egyes esetekben polimerüzemek is 
leálltak. A polimergyártók a nagyon jövedelmező első félév és az 
egészen jó harmadik negyedév után már nem akarják lerontani 
2022-es számaikat. 2022 utolsó negyedévében a megszokottól 
kisebb polimertermelésre számítunk. Egyes vélemények szerint 
az európai polimergyártás 2022 utolsó negyedévében akár 30%-
kal is alacsonyabb lehet 2021 utolsó negyedévéhez viszonyítva, 
ennek is köszönhető egyrészt, hogy a kereslet és a kínálat lassan 
egyensúlyba kerül Közép-Európában, másrészt annak, hogy az 
erős dollár miatt az Európán kívüli import megdrágult és kevés-
bé versenyképes, mint korábban. 

A feldolgozók is alkalmazkodnak a piaci és a gazdálkodási 
környezet változásaihoz. Rövidebb távra terveznek, és ugyan-
csak nagyon fontossá vált, hogy a műanyag termékek eladási 

ára fedezze a termelési költségeket. Éppen ezért még emelkedő 
árak esetében is csak mérsékelten vásárolnak előre. A feldolgo-
zók sem ellenérdekeltek a mérsékelt áremelkedésben, különö-
sen azért, mert többeknek még van a korábban beszerzett drága 
készletekből, valamint azért sem, mert az alacsony polimerá-
rak esetében nehezebb érvényesíteni a magasabb feldolgozási 
költségeket, kisebb a marzs. A műanyag-feldolgozók hangula-
ta javult a csökkenő energiaáraknak köszönhetően, legtöbben 
a szokásos december közepi leállásra készülnek. Úgy tűnik, az 
Európai Tanács ülése után születik olyan megoldás, amely meg-
akadályozza az energiatőzsdéken a meredek árváltozásokat. Ez 
remélhetőleg egyfajta biztonságot teremt, még ha az egy vagy 
két évvel ezelőttinél magasabb árszinten is. 2023-at illetően 
azonban nagy a bizonytalanság, a feldolgozók csak év végéig lát-
nak előre.

Az európai kapacitás-visszaterhelések és a visszaeső import 
miatt néhány termék esetében – ilyen az LLDPE C4, a PPH és 
bizonyos LDPE típusok – láthatóan szűk lett a kínálat, ez pedig 
felfelé hajtja az árakat. Az import visszaszorulásának oka, hogy 
az Európán kívüli – észak afrikai – polimergyártóknak nem éri 
meg a jelenlegi európai árszinten eladni, illetve a távol-kele-
ti szállítók esetében a hosszú hajózási idő miatt nagy az ár- és 
árfolyamkockázat. Ezért a tengerentúli traderek egy része euró-
pai kikötői árakat határoz meg.

Abban minden piaci szereplő egyetért, hogy novemberben 
inkább áremelésre kell számítani. Ezt a vélekedést alátámaszt-
ja, hogy az olefin monomerek, a jelenlegi feedstock ártrendek 
alapján várhatóan 40-60 €/tonnával fognak emelkedni, ezt pedig 
valószínűleg lekövetik a polimergyártók is listaáraikban.

BŰDY LÁSZLÓ

  
HAVI  POLIMER ÁRRIPORT  
# P O L I P R O P I L É N # P O L I E T I L É N # P O L I S Z T I R O L

  
WWW.MYCEPPI.COM

  
R Ö V I D  Ö S S Z E F O G L A L Ó  A  H E T I  P O L I M E R  Á R R I P O R T  A L A P J Á N
E LŐ F I Z E T É S I  R É S Z L E T E K ,  P I A C I  K É R D É S E K :  L A S Z L O . B U D Y @ M Y C E P P I . C O M
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Olaszország nagyszerű egyetemei mellett miért döntöttél úgy, 
hogy Magyarországon folytatod tovább tanulmányaidat? 

A válasz erre a kérdésre meglephet, mert nem szándékosan 
választottam Magyarországot, hanem nyertem egy európai ösz-
töndíjat, amelyet Magyarország támogatott. Bevallom, amikor 
megérkeztem Budapestre, nem sokat tudtam erről az ország-
ról, de meglepett, hogy mennyire dinamikus. Sok szempontból 
szerettem ott élni, például a tömegközlekedés fenomenális.  
Az utóbbi időben ajánlom is Magyarországot az olasz fiataloknak 
az egyetemek magas színvonala és a kiváló munkalehetőségek 

miatt. Nagyon jó tapasztalatokat őrzök Magyarországról. Amikor 
az országba jöttem még nem láttam a lehetőségeket, de miután 
éltem ott, már látom benne a potenciált.  

Mesélj nekünk Olaszországról! Milyen volt ott felnőni? 

2011-ig Olaszország déli részén, Szicíliában éltem. A tanulmá-
nyaim miatt abban az évben Toszkánába, Pisába költöztem, 
ezért is mondhatom, hogy nagy tapasztalattal rendelkezek az 
olasz régiók helyzetével kapcsolatban. Kellemes volt Szicíliában 

Marino Salvatore Giacomo Olaszország déli részén nőtt fel, Szicília szigetén egy kisvárosban, 
majd Pisába költözött, hogy tanulmányait az ottani egyetemen folytathassa. Az alap- és mester-
képzést is a Pisai Egyetemen végezte, repülőmérnöknek tanult. Egy európai ösztöndíjat nyert el 
2018-ban, ennek segítségével kezdhette meg tanulmányait Magyarországon, jelenleg a Buda-
pesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Gépészmérnöki Kar Polimertechnika Tanszékén 
vesz részt a doktorandusz képzésben. Kutatási területe kiterjed a hibrid kompozitokra, öngyó-
gyítási mechanizmusra, a delaminációra és a törésmechanikai tulajdonságokra. Szakterületén 
kívül esik a körforgásos gazdaság témája, de nagy örömmel és lelkesedéssel osztotta meg ve-
lünk mindennapi tapasztalatait az Olaszországban működő hulladékkezelési rendszerről, va-
lamint az emberek hulladékkezelési szokásairól. Folytatjuk sorozatunkat a hazánkban tanuló 
doktoranduszokkal, akik megmutatják nekünk, milyenek vagyunk mi magyarok – az ő szemüve-
gükön keresztül.

INTERJÚ A KÖRFORGÁSOS GAZDASÁGRA VALÓ ÁTÁLLÁSRÓL A BME-N TANULÓ  
MARINO SALVATORE GIACOMO DOKTORANDUSSZAL

OLASZORSZÁGBAN JUTALMAZZÁK AZT, AKI JÓL SZELEKTÁL –  
A SZEMÉLYI ADATOKAT TARTALMAZÓ EGÉSZSÉGÜGYI KÁRTYÁVAL  
LEHET KINYITNI A GYŰJTŐEDÉNYEKET

MAGYAROKRÓL A VILÁGBAN

Pisában speciális 
kártyákkal működő 
automata kukákat 
helyeztek el 2017-ben.  
Barna jelzésű kút a 
szerves hulladékhoz, 
zöld az üveghez, fehér 
a papírhoz, kék a 
műanyag csomagolá-
sokhoz, dobozokhoz, 
üvegekhez és italos 
kartondobozokhoz, és 
szürke kút a vegyes 
hulladék számára.
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felnőni, de csak akkor jöttem rá, hogy mekkora különbségek 
vannak az ország északi és a déli területei között, miután elköl-
töztem. Például délen nincs annyi lehetőség a fiatalok számára. 
Sokan fontolóra veszik, hogy északibb régióba költöznek a tanul-
mányaik miatt a középiskola után, mint ahogy én is tettem. Ne 
értsetek félre, délen is sok egyetem található, viszont az életmi-
nőség sokkal magasabb északon, köszönhetően a hatékonyabb 
tömegközlekedésnek, a magas színvonalú tanulmányoknak és a 
tanulmányok utáni jobb munkalehetőségeknek. 

Nagyon szerettem Pisában is élni, ez egy gyönyörű kisváros. 
Emellett nagyon fiatalos hely, mivel nagyjából 25 ezer diák él ott, 
így néha viccesen a várost egy nagy kampuszhoz hasonlítom. 
Ennek az az oka, hogy a modern európai egyetemekkel ellen-
tétben az öreg olasz egyetemek épületei szét vannak szórva a 
városon belül, így a diákoknak néha futniuk kell, hogy elérjék a 
következő előadást. Egy kicsit kényelmetlen, viszont jó látni a 
sok fiatal diákot, ettől sokkal energikusabb a város. Mint mérnök 
hallgató nagyszerű volt, hogy tudtam beszélgetni a diáktársaim-
mal új ötletekről és technológiákról. 

Tudnál nekünk bepillantást nyújtani az északi és a déli ország-
rész hulladékgazdálkodásának különbségeibe?
 
Ebből a szempontból az északi városok általában az átlagosnál 
jobban teljesítenek, például Milánó vagy Torino mindig nagyon 
tiszta, mivel a hulladékot nagyon hatékonyan gyűjtik. Bár meg 
kell említenem, hogy a közelmúltban az egyik déli város, Salerno 
is nagyon jól teljesített.  

Alapvetően az különbözteti meg az olaszországi régiók hulla-
dékgazdálkodását, hogy a hulladékkezelés a városok kezében 
van. Nincs egységes szabályozás, így minden régió a helyi közös-
ségek számára kedvező rendeleteket támogatja. Ez a decent-
ralizált rendszer nemcsak a hulladékgazdálkodásra, hanem az 
egészségügyi rendszerre is vonatkozik. A déli régiók rosszabb 
helyzete azzal is magyarázható, hogy nem megfelelő az infra-
struktúra, mint északon, ami eltántorítja az ott élőket, hogy töb-
bet tegyenek a hulladék megfelelő gyűjtéséért. 

Amikor délen éltem, a szelektív hulladékgyűjtés még csak kez-
dett elterjedni, sőt, ha jól emlékszem, 2006-ban fogadták el az 
első törvényt, amely minden város számára kötelezővé tette a 
hulladék szelektálását. Akkoriban az elvárás még nagyon ala-
csony volt, az előírt szelektív gyűjtési arány is épp, hogy elérte 
a 30-40 százalékot. Természetesen kezdetben nem teljesítettük 
ezt az elvárást, de a következő években felzárkóztunk e tekintet-
ben. Amikor 2018-ban elköltöztem Szicíliából, az újrahasznosí-
tott hulladékanyag aránya már 60% körül volt. Nemrég megnéz-
tem az erre vonatkozó adatokat is és kiderült, hogy 2021-ben ez 
az átlag Olaszországban elérte a 68%-ot. 

Jó példa az északiak hulladékgazdálkodására az a rend-
szer, ahol a magánszemélyeknek az egészségügyi kártyáju-
kat kell használniuk (amely tartalmazza az adószámot is, így 
Olaszországban sokat használjuk ezt a kártyát) a hulladékgyűjtő 
edények kinyitásához, és így ellenőrzik, hogy az emberek megfe-
lelően válogatják szét a hulladékot vagy sem. Ezzel a rendszerrel 
a kormány erőteljesen ösztönzi a lakókat, mivel, ha a hulladékot 
megfelelően gyűjtik, termékkedvezményeket kapnak.  

Van különbség az északi és a déli régiók között abban, hogy 
hányféle kukába gyűjtik a hulladékot? 

Emlékeim szerint nincs, a hulladékgyűjtés módjában van különb-
ség. Délen a hulladékot ajtóról ajtóra gyűjtik, épp úgy, mint 
Magyarország vidéki városaiban. Vannak előre meghatározott 
időpontok, amikor a különböző típusú hulladékokat a bejárat elé 
lehet tenni, és ezeket teherautók gyűjtik össze. Például az egyik 
napon csak a papírt, míg egy másik napon csak a műanyagot 
gyűjtik. Nem vagyok benne biztos, hogy ez a nagyobb, déli váro-
sokban is így működik, mert én egy kisebb városból származom, 
ahol ezt a rendszert követtük. 

Északon különböző típusú kukák vannak. Zöld a papírnak, sár-
ga a műanyagnak és a tejesdobozoknak, van egy külön kuka az 
üvegnek, egy kuka a szerves komposztnak és egy a maradék 
száraz hulladéknak, amit nem különböztetnek meg. Az olyan 
speciális hulladékokat, mint az elemek és a gyógyszerek a bol-
tokban és a gyógyszertárakban elhelyezett gyűjtődobozokba kell 
visszajuttatni.  

Mennyire szemetelnek Olaszországban? Vannak palackok a 
városok utcáin vagy a strandokon? 

Sajnos vannak, bár sok jó megoldást lehetne említeni a hulladék-
gazdálkodásra, a szemeteléssel még mindig vannak problémák. 

Marino Salvatore Giacomo doktorandusz, a BME hallgatója a körforgá-
sos gazdaságra való átállásról: - Véleményem szerint az első lépésnek 
mindig annak kell lennie, hogy minimalizáljuk a keletkező hulladék meny-
nyiségét azáltal, hogy minél több dolgot újrahasználunk magunk körül, és 
a termékeket az élettartamuk végéig használjuk a gyakori cserélés helyett.
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Szintén érzékelhető ebben a különbség észak és dél között.  
Az északi részek nagyon tiszták a déliekhez képest. Amikor 
Pisában jártam, a diákok éjszakai szórakozás után üvegeket 
hagytak az utcákon, de másnap reggelre a város által megbízott 
személyek kitakarították az utcákat.

Délen ez sokkal ritkábban fordul elő, és egyes helyeken nincs 
is elég kuka az utcákon. Az emberek a kukákon kívül kezdik 
gyűjteni a hulladékot, mivel tele vannak a szemetesek. Erre egy 
nagyon tipikus példa Róma, ahol azt láthatjuk, hogy azok az 
utcák, amelyeket nem a turisták miatt tartanak rendben, tele 
vannak hulladékkal. 

Korábban már említetted a gyógyszertárakban külön gyűjtött 
gyógyszereket. Milyen más példákat tudnál még említeni a kör-
forgásos gazdaságra?  

Olaszország példaértékű a már használt termékek újrafelhasz-
nálása terén, valójában úgy gondolom, hogy a körforgásos gazda-
ság tekintetében Olaszország az egyik vezető ország Európában. 
Ennek magyarázata a kultúránkban rejlik, mivel a mentalitá-
sunkba nagyon beleivódott, hogy mindent az élettartama végé-
ig használjunk ahelyett, hogy a nagy fogyasztásra törekednénk.  
A fő probléma azonban az, hogy nincs elég beruházás az újra-
hasznosításban, amin a kormányzati politika nem nagyon segít, 
így az emberek egyénileg használják újra és javítják meg a leg-
több terméket. Ahogy már említettem, az újrahasznosítás terén 
szintén nagyszerűen teljesít Olaszország. Tavaly az újrahaszno-
sított hulladék átlagos aránya 68% körül volt, de néhány északi 

városnak sikerült a begyűjtött hulladék 85%-át újrahasznosítani. 
Az olasz gazdaság gerincét főként kisebb családi vállalkozások 
alkotják. Ez pozitívum a helyi kultúra megőrzése és a helyi sajá-
tosságok tiszteletben tartása szempontjából, de egyben negatí-
vum is, mivel ezek a kisebb vállalatok nem fektetnek be annyit az 
innovációkba. Ez nem csak az új technológiákra, hanem az inno-
vatív, környezetbarát megoldásokra is vonatkozik. Tehát sokkal 
többet tehetnénk a technológia fejlesztésével, a gépek korsze-
rűsítésével a körforgásos gazdaság és a szén-dioxid kibocsátás 
csökkentésének érdekében.

Hogyan vesz részt a kormány a körforgásos gazdaság elő- 
mozdításában? 

Ahogy én látom, a legnagyobb szerepet az Európai Unió vállalja a 
körforgásos gazdaság népszerűsítésében és finanszírozásában. 
Jelenleg az uniós rendeletek a fő iránymutatások, amelyek segít-
hetnek egy zöldebb gazdaság létrehozásában. 

Mit gondolsz, a kormánynak vagy a vállalatoknak kellene töb-
bet befektetniük a körforgásos gazdaságba? 

Nos, jelenleg a kisebb vállalatok helyben állítják elő termékeiket, 
amelyek a vállalat területén belül maradnak, így könnyebben 
újrahasznosíthatók. Ha több befektetés irányulna erre a terület-
re, az elősegítené a vállalatok önfenntartóbbá válását. 

Szicíliában, Roccalumera strandján 30 darab mini ökológiai szigetet helyezett el az ottani önkormányzat. Négy különböző színjelzést használnak: a szürke 
kukába a kommunális hulladékot kell gyűjteni, a kék kukába a papírt és a kartont, a zöld kukába az üveget, a sárga kukába a műanyagot és a fémet.
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Egy másik, mostanában divatos téma a bioműanyagok fejlesz-
tése és alkalmazása. Szerinted milyen szerepet fognak játsza-
ni a jövőben az olaszok életében? 

Amikor a bioműanyagokról beszélünk, szerintem nagy a zűr-
zavar, mert az emberek automatikusan azt feltételezik, hogy a 
bioműanyagok biológiai úton lebonthatók. Ez azonban nem feltét-
lenül igaz. Ezért először is fontosnak tartanám, hogy tájékoztas-
suk az embereket arról, hogyan gyűjthetők össze a bioműanya-
gok, és így a termékleírások olvasásakor jobban tudatosulna 
bennük, hogy a bioműanyag biológiai úton lebontható-e vagy sem. 
Úgy gondolom, hogy ezt az információt mindenkihez el kellene 
juttatni, mivel egyre jobban terjednek ezek az anyagok a minden-
napi életünkben, és sok a félreértés irányukban. A bioanyagokról 
általánosságban azt mondanám, hogy az EU részéről jó előrelé-
pés történt, amikor betiltották az egyszer használatos műanyag 
evőeszközöket és edényeket. A biológiai úton lebontható anyagok 
fejlesztése érdekében tett erőfeszítések határozottan pozitívak, 

de az emberek tájékoztatására irányuló beruházásoknak priori-
tást kellene élvezniük arról, hogy mi lebontható és mi nem. 

Milyen példát említenél a körforgásos gazdasággal kapcsolat-
ban a mindennapi életből? 

Az első dolog, ami eszembe jut, a bevásárló szatyor. A műanyag 
zacskókat mindig a lehető legtöbbször használom újra, hogy 
kevesebb hulladék keletkezzen. Sok szupermarket és üzlet prob-
lémája, hogy túl sok rétegben csomagolt termékeket árulnak. 
Egy olyan egyszerű dologgal, mint a saját szatyor használata 
nagy mértékben csökkenthető lenne a felhasznált csomagoló-
anyag mennyisége, és így a keletkező hulladéké is. Ha valami-
lyen tárolóedényt veszek, igyekszem különböző módokat találni 
az újrafelhasználására. Véleményem szerint az első lépésnek 
mindig annak kell lennie, hogy minimalizáljuk a keletkező hul-
ladék mennyiségét azáltal, hogy minél több dolgot újrahasz-
nálunk magunk körül, és a termékeket az élettartamuk végéig 
használjuk a gyakori cserélés helyett. Igazából Magyarországon 
sokkal jobbak voltak a tapasztalataim, mint Olaszországban, 
mivel kevesebb egyszer használatos műanyag zacskót használ-
nak az élelmiszerekhez. De, mint említettem, Olaszországban 
inkább a műanyag termékek újrafelhasználására vagy újra-
hasznosítására helyezik a hangsúlyt. Olaszországban például 
vannak vízállomások a városokban, amelyek olcsón biztosítanak 
vizet azoknak, akik saját vizes kulacsot hoznak magukkal, hogy 
megtöltsék. Így használhatod és újrahasznosíthatod a kiürült 
műanyag kancsókat.

SZÖVEG: 
ERDŐ ÁKOS, KEREKES PÉTER, ROHOSKA ZITA

Cervignano del Friuli városában található szelektív hulladékgyűjtő 
edényzetek, balról: a papír, szerves, műanyag és vegyes hulladékok 
gyűjtésére szolgálnak.

   

2021 nyarán Rómában 
hulladékvészhelyzet 
volt, mivel az illetékes 
szervek aprítóberende- 
zései meghibásodtak,  
ezért nem tudták 
befogadni és az utcákról 
elszállítani a hulladékot.


   



322

LEKTORÁLT TUDOMÁNYOS KÖZLEMÉNY

ANTIOXIDÁNSOK SZEREPE A MŰANYAGOK  
ÚJRAHASZNOSÍTÁSÁBAN; SZŐLŐHÉJ KIVONAT  
STABILIZÁLÓ HATÁSA NAGY SŰRŰSÉGŰ POLIETILÉNBEN

1. BEVEZETÉS

Napjainkban egyre nagyobb jelentősége van a műanyagok új- 
rahasznosításának. A jelenlegi energiaválság és a felhalmozó-
dó műanyag hulladék mennyisége, valamint a szigorodó kör-
nyezetvédelmi előírások is arra ösztönzik az ipart, hogy minél 

nagyobb mennyiségben alkalmazzanak másodlagos nyersanya-
got, ezzel közelítve a körforgásos gazdaság megvalósulását.  
Az újrahasznosításnak több típusa van, amit szemléletesen mu- 
tat be az 1. ábra [1].

ROLE OF ANTIOXIDANTS IN PLASTICS RECYCLING; STABILIZING EFFECT  
OF GRAPE SKIN EXTRACT IN HIGH-DENSITY POLYETHYLENE

takács kata
1,2

, pregi emese
1,2

, vági erika
3
, tátraaljai dóra

1,2
, dr. pukánszky béla

1,2

1  Természettudományi Kutatóközpont, Anyag- és Környezetkémiai Intézet, Polimer Fizikai Kutatócsoport, 1117 Budapest, Magyar Tudósok körútja 2.
2  BME Vegyészmérnöki és Biomérnöki Kar, Fizikai Kémia és Anyag tudományi Tanszék, Műanyag- és Gumiipari Laboratórium, 1111 Budapest, Műegyetem rkp. 3.
3  BME Vegyészmérnöki és Biomérnöki Kar, Kémiai és Környezeti Folyamatmérnöki Tanszék, 1111 Budapest Budafoki út 8.

Antioxidánsokban gazdag szőlőhéj kivonatot alkal-
maztunk polietilén feldolgozási stabilizálására. A ki- 
vonat nagyon hatékonynak bizonyult a feldolgozás 
során. Bár a minták hosszútávú stabilitása gyenge és 
a polimert az adalék elszínezte, az újrahasznosítás 
során alkalmazható lehet.

Antioxidant-rich grape-peel extract has been used 
for the processing stabilization of polyethylene. The 
extract proved to be very efficient during processing. 
Although the long-term stability of the polymer is not 
satisfying and discolors polymer, it can be applied for 
reprocessing.

1. ábra: Újrahasznosítási módszerek  
energiaigénye és az előállítható 
termékek [1]
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A legegyszerűbb és legkisebb energiaigényű eljárás a mechani-
kai újrahasznosítás, amikor különböző válogatási és mosási lépé-
sek után újrafeldolgozzák a műanyagot, a kémiai szerkezet meg-
változtatása nélkül. Ez a legkisebb szürke hurok, amely mentén 
haladhatunk. Az 1. ábráról az is leolvasható azonban, hogy ehhez 
az eljáráshoz van a legnagyobb tisztaságú másodnyersanyagra 
szükség, ami miatt gondos és alapos válogatási és tisztítási eljá-
rásra van szükség. Ha a második hurok mentén haladunk, akkor 
még mindig fizikai eljárásról beszélünk, ez az oldószeres tisztí-
tás köre. Ennél az eljárásnál a műanyagot valamilyen, általában 
szerves oldószerben feloldják, az oldatot különböző szűrők és 
adszorbensek segítségével tisztítják, majd az oldószer eltávolítá-
sával egy nagyobb tisztaságú műanyagot nyernek, mint amit az 
egyszerű újrafeldogozással kaphatnánk. Természetesen az oldó-
szert regenerálják és újrafelhasználják, különben ez egy rendkí-
vül drága és környezetszennyező eljárás lenne. Mivel a polimerek 
gyakran nehezen vihetők oldatba, és csak magas hőmérsékleten, 
ezért az eljárás energiaigénye nagyobb lesz, mint az újrafeldol-
gozásé. A következő szürke hurok mentén haladva a műanyagok 
kémiai lebontásának jellemzőit figyelhetjük meg. Itt már a poli-
mer lánc lebontásáról, majd a monomerek újrapolimerizálásá-
ról van szó. Ennek előnye, hogy kisebb tisztaságú hulladékból is 
elvégezhető, illetve, hogy tisztítás után a monomerből tetszőle-
ges szerkezetű és lánchosszúságú polimert állíthatunk elő, jól 
definiált körülmények alkalmazása mellett. Ennek energiaigé-
nye viszont már általában nagyon nagy, így költséges az eljárás. 
Az utolsó szürke hurok jelenti a még kisebb egységekre történő 
lebontást; a pirolízis és az elgázosítás tartozik ebbe a körbe. Ha 
ezt az eljárást választjuk, akkor több egymást követő kémiai szin-
tézist kell végrehajtani ahhoz, hogy újra polimerhez jussunk, ami 
értelemszerűen nagy energiabefektetést igényel. Az 1. ábrán nem 
jelenik meg az energetikai újrahasznosítás, vagyis a műanyag 
hulladék égetése energiavisszanyerés mellett, pedig Európa-
szerte jelenleg ennek a legnagyobb a jelentősége. Finnországban 
például a műanyag hulladék közel 80%-át így hasznosítják, míg 
Magyarországon csak 20%-ot [2].

A befektetett energia és az eljárás költségeinek szempontjából 
a legkedvezőbb, és ezért a leggyakrabban alkalmazott eljárás a 
mechanikai újrahasznosítás. Abban az esetben, ha tiszta, homo-
gén minőségű gyártási melléktermékkel, hulladékkal dolgozunk, 
akkor egyszerűbb a helyzet, de ha lakossági műanyag hulladé-
kot alkalmazunk másodnyersanyagként, számos nehézséggel 
kell szembenéznünk. Többlépcsős válogatás, tisztítás szükséges, 
nagyon nehéz állandó minőséget elérni, hiszen a beérkező nyers-
anyag minősége is állandóan változik. További zavaró tényezők 
az újrahasznosított műanyag vegyes színe, szaga, a migráló 
anyagok, a degradációból és a szennyeződésből adódó elégtelen 
feldolgozhatósági, mechanikai és optikai tulajdonságok. Ezek a 
negatív jellemzők kizárják az újrahasznosított műanyagok alkal-
mazását az élelmiszerrel közvetlenül érintkező csomagolások 
köréből. A felsoroltak közül számos nehezen vagy egyáltalán 
nem szüntethető meg, legfeljebb elfedhető, például a szín esetén 
korom adagolásával, azonban a mechanikai tulajdonságok javí-
tása vagy legalább szinten tartása lehetséges megfelelő adalé-
kok, kompatibilizáló szerek, illetve stabilizátorok alkalmazásával.

A polietilén (PE) az egyik leggyakrabban alkalmazott tömeg-
műanyag [2]. Mivel nagy mennyiségben használják csomagoló-
anyagként, újrahasznosításának is nagy és egyre nagyobb jelen-
tősége van. A Phillips Petroleum Co. technológiával, folyamatos 

szuszpenziós polimerizációval, alacsony nyomású katalitikus 
eljárással gyártott típus igen elterjedt. Fóliafúváshoz, extrudált 
lemezekhez, csövekhez, fújt merevfalú termékekhez ajánlják [3].

A Phillips típusú polietilén degradációja során elsősorban 
hosszúláncú elágazások alakulnak ki [4, 5]. Ennek oka, hogy a 
polimerizációs folyamat során minden makromolekula egyik 
végén kettőskötés keletkezik, körülbelül 1 vinil/1000 C atom 
arányban tartalmaz láncvégi telítetlen kötéseket a gyártás után, 
ami hajlamossá teszi a polimert elágazások, gélesedés, végül 
térhálós szerkezet kialakítására (2. ábra). Ez magával hozza a 
polimer ömledék reológiai tulajdonságainak gyors változását, va- 
gyis a folyási mutatószám (Melt Flow Index; MFI) drasztikus csök-
kenését, ami a feldolgozhatóságot, valamint a termék mechani-
kai tulajdonságait is nagyban befolyásolja.

2. ábra: Hosszúláncú elágazások keletkezése Phillips típusú PE-ben   

Ahhoz, hogy a 2. ábrán bemutatott szerkezeti változást a feldol-
gozás és az alkalmazás során elkerüljük, megfelelő stabilizátor-
rendszer alkalmazása szükséges. A polimerek degradációjának 
és stabilizálásának általános összefoglalása a 3. ábrán látható [4]. 
Egy egyszerű stabilizátorrendszer általában egy savmegkötőből, 
egy primer és egy szekunder antioxidánsból áll. A savmegkötő 
a katalizátor maradékokat hatástalanítja, illetve újrahasznosítás 
során a szennyeződések negatív hatását csökkenti. Ez többnyire 
kalcium- vagy cink-sztearát. Ezt a 3. ábrán komplexáló anyagként 
jelöltük. A degradációs folyamat első lépése mindig a polimerlánc 
szakadása vagy egy hidrogén leválása a láncról, ami hő, nyírás, 
kémiai hatás vagy UV sugárzás hatására következhet be. A kép-
ződött alkil gyök gyors reakcióba lép a szinte mindig jelen lévő 
kis mennyiségű oxigénnel, peroxid-csoportot alakítva ki (ROO˙). 
Ez egy nagyon reaktív csoport, ami képes újabb polimer láncról 
hidrogént leszakítani, újabb alkil gyököt és hidroperoxidot hozva 
létre (ROOH). A hidroperoxid hasadása során két újabb reaktív 
gyök keletkezik, amelyek újabb polimer láncok hasítását, gyökké 
alakulását okozhatják, ezzel gyorsítva a degradációt. Ahhoz, hogy 
ezt az autokatalitikus reakciót megállítsuk, megfelelő minőségű 
és mennyiségű antioxidánst kell adagolnunk a polimerhez. A pri-
mer antioxidánsok általában fenol-csoportot tartalmazó hidrogén 
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4. ábra: A munka során alkalmazott stabilizátorok   

donorok, melyek úgy adják le a hidrogént a reaktív ROO˙ gyöknek, 
hogy közben stabil gyökké alakulnak, ezzel megakadályozva, hogy 
újabb polimer lánc alakuljon alkil gyökké. Ilyen anyag például az 
Irganox 1010 (I1010) (4. ábra), ami a leggyakrabban alkalmazott 
fenolos antioxidáns. A szekunder antioxidánsok a hidroperoxid 
bontását végzik úgy, hogy semleges reakciótermékeket kapunk, 
amelyek nem gyorsítják tovább a degradációt. Ezek általában 
foszfor tartalmú vegyületek. Az egyik gyakran alkalmazott sze-
kunder antioxidáns, a Sandostab PEPQ (PEPQ) (4. ábra) foszfonit 
típusú vegyület. Ezenkívül alkalmazhatnak még gyökfogókat, 
amelyek általában nitrogén tartalmú gátolt amin stabilizátorok. 
Ezek nagyon hatásos UV stabilizátorok is egyben.

Az alapanyaggyártók aszerint adagolják a stabilizátorokat a 
polimerhez, hogy az adott terméket milyen felhasználásra ajánl-
ják. Az egyszer használatos csomagolóanyag alapanyagaként 
ajánlott termékeket hosszú távra és UV sugárzás ellen nem 
adalékolják, hiszen az felesleges költséget jelentene a cégnek. 
Ez számos nehézséget tartogat az újrahasznosítással foglalkozó 

3. ábra: Polimerek degradációjá-
nak általános sémája, a stabilizá-
torok szerepe


   

vállalatok számára, ajánlatos megfelelő adalékcsomagot alkal-
mazni az újrafeldolgozás során [6]. Sajnos ez többletköltséggel 
jár, ami a kis profittal dolgozó cégeknek komoly gondot okozhat. 

Évekkel ezelőtt kérdések merültek fel a fenolos antioxidánsok 
reakciótermékeinek egészségre gyakorolt hatásával kapcsolat-
ban [7], ezért kísérleteket indítottunk a fenolos antioxidáns ter-
mészetes antioxidánsokkal történő helyettesítésére. Sikeresen 
alkalmaztuk többek között a kvercetint, a kurkumint, a dihidro-
miricetint és a rutint [8]. Egyik vizsgálatunk során arra lettünk 
figyelmesek, hogy a nagy tisztaságú antioxidáns stabilizálóké-
pessége gyengébb volt, mint a még tisztítatlan növényi kivonaté 
[9]. Ez az eredmény és az a tény, hogy egy növényi kivonatot elké-
szíteni sokkal kisebb költséggel jár, mint egy tiszta vegyületet, 
arra biztatott minket, hogy vizsgálatainkat a természetes kivo-
natok irányában folytassuk. Nagyon hatékony feldolgozási stabi-
lizátornak bizonyult a gránátalma kivonat [10, 11], valamint foly-
tak már kutatások a szőlőtörköly kivonattal kapcsolatban is [12, 
13], amelyet szintén alkalmasnak találtak polimer stabilizálásra. 
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Mivel Magyarországon jelentős mennyiségű borászati mellékter-
mék keletkezik, ami nagyon sok értékes bioaktív, an tioxidatív 
anyagot, főleg polifenolokat (4. ábra) tartalmaz,  ésszerű lehet 
ezek értéknövelt felhasználása.

Munkánk célja a primer antioxidáns kiváltása magas antioxi-
dáns tartalmú, ipari melléktermékből származó szőlőhéj kivo-
nattal, az újrahasznosítás modellezése többszöri extrúzióval, 
valamint az extrúziós lépések hatásának vizsgálata a polimer 
kémiai és fizikai jellemzőire.

2.  FELHASZNÁLT ANYAGOK ÉS ALKALMAZOTT 
MÓDSZEREK

2.1. FELHASZNÁLT ALAPANYAGOK

Munkánk során a Phillips eljárással gyártott Tipelin FS471 típu-
sú etilén/1-hexén kopolimert alkalmaztuk (MFI: 0,3 g/10 min 
(190 °C; 2,16 kg), sűrűség: 0,9471 g/cm3). Az adalékmentes nagy 
sűrűségű polietilén (HDPE) por a MOL Nyrt. ajándéka. A szőlőhéj 
kivonatot egy előzetesen szuperkritikus extrakcióval zsírtalaní-
tott, antioxidánsokban gazdag maradékból készítettük keverte-
téses eljárással. A szőlőhéj a Gere pincészet ajándéka. A szuper-
kritikus extrakciót szárított, porított vörös szőlőhéjból végeztük 
300 bar nyomáson, 40 °C-on, 10 m/m% etanol alkalmazása mel-
lett. Az ezt követő extrakciót egy egyszerű kevertetéses reaktor-
ban, mechanikai keverővel felszerelt 2 l-es gömblombikban haj-
tottuk végre, 600 ml 96%-os etanol alkalmazásával, 400 1/min  
fordulatszámon, 40 °C-on, 3 órán keresztül. 100 g extrakci-
ós maradék felhasználásával végeztük a reakciót. Az oldatot 
leszűrtük, majd bepároltuk, vörös, kristályosan csillogó port kap-
tunk eredményül. Körülbelül 3%-os kitermeléssel dolgoztunk, 
3,31 g kivonatot nyertünk egy reakció során, amit még egyszer 
megismételtünk. A kivonatot (EXTR) 1000 ppm mennyiségben 
adtuk a PE porhoz. Mivel az ipari antioxidáns csomagok min-
dig tartalmaznak valamilyen szekunder antioxidánst, 1000 ppm 
Sandostab PEPQ (PEPQ, Clariant, Svájc) stabilizátor adagolásá-
val is készítettünk mintát. Referenciaként előállítottuk az 1000 
ppm Irganox 1010-et (I1010, BASF, Németország) tartalmazó 
anyagot, valamint ennek kombinációját 1000 ppm PEPQ-val is. 
A PEPQ hatását önmagában is tanulmányoztuk, illetve vizsgáltuk 
az adalékmentes polimer mintákat is.

2.2. A MINTÁK ELŐÁLLÍTÁSA

Az adalékokat Henschel FM/A10 típusú gyorskeverő segítségével 
homogenizáltuk a polimer porral, 1000 1/min fordulatszámon 10 
min időtartamig. A lehető legjobb homogenitás elérése érdeké-
ben etanolos oldatban vittük fel a kivonatot a por felületére, ame-
lyet utána egy éjszakán át történő szárítással távolítottunk el szo-
bahőmérsékleten. A száraz porkeverékeket hat egymást követő 
extrúzióval dolgoztuk fel, minden lépés után mintát vettünk. 
Haake Rheocord EU 10 V meghajtó egységhez kapcsolt Rheo- 
mex S ¾” típusú egycsigás extrudert alkalmaztunk. Az extrú- 
ziót 50 1/min fordulatszámon végeztük 180, 220, 260, 260 °C 
zónahőmérsékletek mellett. A további vizsgálatok elvégzése ér- 
dekében 100 µm vastag filmet préseltünk 190 °C-on 3 min 

előmelegítés és 2 min préselési idő, valamint 170 kN erő alkal-
mazása mellett Fontijne SRA 100 berendezéssel.

2.3. VIZSGÁLATI MÓDSZEREK

A minták maradék vinil-csoport tartalmát (908 cm-1) Fourier- 
transzformációs infravörös spektroszkóp (FT-IR) segítségével 
határoztuk meg a 100 µm vastag filmeken, átmenő módban egy 
Bruker Tensor 27 spektrofotométerrel öt párhuzamos mintán. 
Az alkalmazott hullámhossz tartomány 4000 és 400 cm-1 között 
volt, 2 cm-1-es felbontást és 16 pásztázást alkalmazva mérésen-
ként [11]. A minták folyási mutatószámát (MFI) az ASTM D 1238-
79 szabvány alapján határoztuk meg 190 °C-on, 2,16 kg terhelés 
mellett. Öt párhuzamos mérést végeztünk. A maradék termooxi-
datív stabilitást az oxidációs indukciós idővel (OIT) jellemeztük 
190 °C-on, oxigén atmoszférában, 20 ml/min állandó gázáram 
mellett, nyitott mintatartóban Perkin Elmer DSC-7 berendezés-
sel. A minták színét az optikai L-paraméter segítségével jelle-
meztük (Hunter CIELAB skála), mely a minták színének sötétedé-
sét mutatja be szemléletesen. A színjellemzőket egy Hunterlab 
Colourquest 45/0 berendezés segítségével határoztuk meg.

3. EREDMÉNYEK

Ahogyan azt a bevezetőben említettük, a Phillips típusú polimer 
egyik jellemzője, hogy viszonylag nagy számban, jelen esetben 
1,271 vinil-csoport/1000 C arányban tartalmaz lánc végi telítet-
lenséget. Ezek igen reakcióképes csoportok, számuk a polimer 
magas hőmérsékletű feldolgozása során csökken. A legnagyobb 
arányban az első extrúzió során reagálnak el a kettőskötések 
[14], de nem megfelelő stabilizátor csomag alkalmazása esetén 

5. ábra: A vinil-csoportok számának alakulása a többszöri  
extrúzió során, különböző adalékcsomagok alkalmazása mellett 
 (□: Adalékmentes, ○: 1000 ppm PEPQ, ∆: 1000 ppm I1010,  
▲: 1000 ppm I1010+PEPQ,     : 1000 ppm szőlőkivonat/EXTR, 
    : 1000 ppm szőlőkivonat/EXTR+PEPQ)
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a további extrúziós lépésekben is jelentős lehet a fogyása. Az 5. 
ábráról leolvasható, hogy 0,85/1000 C körüli értékre csökken az 
első extrúzió során a vinil-csoportok száma és adalékanyag nél-
kül a további extrúzió során is gyorsan csökken. A PEPQ önma-
gában szintén nem nyújt elégséges védelmet a degradáció ellen. 
Bár feldolgozáskor jól védi a polimer kettőskötéseit, nagyon 
gyorsan elfogy a rendszerből. Ezt mutatja, hogy az első extrú-
ziókor még ugyanolyan hatékony, mint az ipari antioxidáns cso-
mag (1000 ppm I1010+1000 ppm PEPQ), utána viszont gyorsan 
csökken a kettőskötések száma az extrúziók számának növeke-
désével. Érdemes megfigyelni, hogy a legnagyobb vinil-csoport 
tartalmat a szőlőkivonattal feldolgozott polimer esetén mértünk, 
a PEPQ adagolásának hatása a vinil-csoportok számának alaku-
lására nem jelentős.

A 6. ábrán a polimer minták folyási mutatószámának alakulá-
sát mutatjuk be a többszöri extrúzió során. Ahogy a 2. ábrán is 
látható, a polimer molekulák láncvégi telítetlen kötéseinek reak-
ciója miatt hosszú láncú elágazások keletkeznek, a molekulatö-
meg és a fizikai térhálópontok sűrűsége megnő, aminek követ-
keztében nagy mértékben csökken a polimer folyóképessége. 

fenolos antioxidáns és a foszfor stabilizátor (PEPQ) kombináci-
ójával értük el. A szőlőkivonattal stabilizált polimer maradék 
stabilitása jelentősen elmarad a referenciáéhoz képest. Meg 
kell azonban jegyezni, hogy bár alacsony, 15 perc körüli érté-
keket mértünk, ez az érték nem csökken a többszöri extrúzió 
során. Ennek oka valószínűleg az antioxidánsok eltérő kémiai 
szerkezetére vezethető vissza. Az I1010 egy gátolt fenol típusú 
antioxidáns, míg a természetes polifenolok nem térgátolt hid-
roxil-csoportokkal rendelkeznek. A pontos hatásmechanizmus 
felderítésének érdekében további vizsgálatokat tervezünk.

A polimer minták színét általában a sárgasági indexszel jel-
lemzik, azonban jelen esetben a CIELAB rendszerben meghatá-
rozott optikai L-paraméter (Lightness; L*), ami a minták sötéte-
déséről ad információt, sokkal jobban jellemzi a színváltozást.  
A szőlőkivonat egy vöröses színű anyag, ennek megfelelő-
en jelentősen elszínezi a PE-t. Ezt jól tükrözik az L* értékek is 
(8. ábra), minél kisebb az érték, annál sötétebb a minta szí-
ne. Leolvasható, hogy a többszöri extrúzió során a szín egyre  
sötétebbé válik, ami valószínűleg a fenolos hidroxil-csopor-
tok reakcióira és a képződő kettőskötésekre vezethető vissza. 

Látható, hogy az I1010 csak kis mértékben színezi el a polietilént, 
a belőle képződő kinoidális szerkezetű reakciótermékek követ-
keztében [15]. A minták közötti különbség a 9. ábrán bemutatott 
fényképen is látható. Bár a kivonat színező hatása nem előnyös, 
újrahasznosított műanyagok esetén nem feltétlenül okoz komoly 
hátrányt. Mint a bevezetőben említettük, az ilyen másodlagos 
alapanyagok esetén gyakran alkalmaznak kormot, amely elfedi 
a reciklátum eredeti színét, ez esetben pedig mindegy, hogy 
milyen mértékben színezi el az adalék a polimert. Jól mutatja a 
kereskedelemben kapható újrahasznosított alapanyagok színét 
a 10. ábra [16]. Látható, hogy lehet ugyan világosabb termékeket 
is gyártani újrahasznosított alapanyagból, azonban a portfólió 
nagy része sötét színű.

Ezt MFI méréssel nagyon egyszerűen követhetjük. Látható, hogy 
antioxidáns adagolása nélkül már a negyedik extrúziónál közel 
nullára csökken a polimer folyóképessége, ami lehetetlenné teszi 
a polimer feldolgozását. A PEPQ adagolása önmagában szintén 
nagyon gyenge folyóképességet biztosít már a második extrú-
zió után. Ha összehasonlítjuk az I1010 és a szőlőkivonat stabi-
lizálóképességét akár önmagukban (üres jelölők), akár PEPQ-val 
kombinálva (teli jelölők), megállapíthatjuk, hogy a szőlőkivonat 
hatékonysága kiemelkedő. PEPQ-val párosítva legalább hat deg-
radatív (260 °C) extrúzión keresztül megőrzi eredeti folyóképes-
ségét, feldolgozhatóságát.

A minták maradék termooxidatív stabilitását a 7. ábra szem-
lélteti. Látható, hogy a legnagyobb OIT értékeket a kereskedelmi 

6. ábra: A polimer minták folyóképességének alakulása a többszöri 
extrúzió során (jelölések az 5. ábra felirata szerint)

7. ábra: A maradék termooxidatív stabilitás változása többszöri extrú-
zió során (jelölések az 5. ábra felirata alapján)
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4. ÖSSZEFOGLALÁS

A műanyag hulladék újrahasznosításának egyre nagyobb jelen-
tősége van napjainkban. Számos lehetőség kínálkozik arra, 
hogy a polimereket körforgásban tartsuk és ne a hulladéklera-
kóban végezzék. Mindegyik eljárásnak megvan azonban a maga 
hátránya, nehézsége. A fizikai újrahasznosítás során az egyik 
ilyen nehézség a polimerek degradációja, kémiai szerkezetének 
megváltozása. Munkánk során borászati melléktermékből, sző-
lőhéjból kivont, antioxidánsokban gazdag kivonatot alkalmaz-
tunk nagy sűrűségű polietilén többszöri feldolgozásához annak 
érdekében, hogy megtudjuk, alkalmazható lehet-e fenolos, ipari 
antioxidáns helyett feldolgozási stabilizátorként. Eredményeink 
azt mutatták, hogy a kivonat nagyon hatékony volt feldolgozási 
stabilizátorként, azonban hosszú távú stabilitást nem biztosít 
a polietilénnek és jelentősen elszínezi azt. Az elszíneződés a 
másodlagos nyersanyagok piacán azonban megszokott jelenség, 
az adalék elterjedését ez nem biztos, hogy befolyásolná.

10. ábra: I1010+PEPQ (felső sor) és EXTR+PEPQ 
(alsó sor) tartalmú granulátumok 1-6-ig extru-
dálva (balról jobbra nő az extrúziók száma)

9. ábra: A ReMat újrafeldolgozó cég termékei [16]

8. ábra: PE minták optikai L-paraméterének változása a többszöri 
extrúzió hatására (jelölések az 5. ábra szerint)
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